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U
prostorijama Pogona prenosa

Beograd odr`an je sastanak JP

EPS i JP EMS povodom usagla-

{avawa sredwero~nih planova razvoja

prenosne i distributivnih mre`a Re-

publike Srbije. Ispred JP EPS pred-

stavnici su bili kolege iz Direkcije

za strategiju i investicije, Direkci-

je za proizvodwu elektri~ne energije,

Direkcije za distribuciju elektri~-

ne energije, Direkcije za trgovinu

elektri~nom energijom, PD Elektro-

vojvodina, PD Elektrodistribucija

Beograd, PD Centar, PD Centar, PD

Jugoistok, PD Elektrosrbija, dok su

JP EMS predstavqali: Direkcija za

upravqawe prenosnim sistemom, Di-

rekcije za prenos, Direkcije za tr`i-

{te i Centar za investicije.

Kao koordinator izrade Plana raz-

voja prenosnog sistema, organizator

sastanka je bila Direkcija za upravqa-

we prenosnim sistemom, na ~elu sa od-

govornom osobom za izradu Plana raz-

voja prenosnog sistema mr Nenadom

[ijakovi}em, {efom slu`be za pla-

nirawe razvoja prenosne mre`e.

Mr Vladimir Mili}, u ime Slu-

`be za planirawe razvoja prenosne

mre`e (Direkcija za upravqawe JP

EMS) prezentovao je rezultate i za-

kqu~ke Plana razvoja prenosnog si-

stema, koji je ove godine prvi put

ura|en na vremenskom horizontu od

deset godina, u skladu sa nedavno

usvojenim Zakonom o energetici. Po-

sebno je apostrofiran deo Plana ko-

ji se odnosi na nove objekte u EES, a

misli se pre svega na transforma-

torske stanice 400/110 kV, 400/220

kV, 220/110 kV i 110/x kV i dalekovo-

de naponskih nivoa 400 kV, 220 kV i

110 kV. Hronologija izgradwe i ula-

zak u pogon novih objekata su uskla-

|eni sa planovima razvoja distribu-

tivnih sistema u toku same izrade

Plana na nekoliko separatnih sasta-

naka sa predstavnicima JP EPS.Kao

zasebna celina tretirano je re{ewe

problema radijalno napajanih tran-

sformatorskih stanica 110/x kV u

sistemu, kako bi se obezbedio „N-1“

kriterijum sigurnosti, {to je obave-

za JP EMS.

Desetogodi{wim planom razvoja

do 2021. godine, prvih pet godina (od

2012. do 2016. godine) sagledano je

separatno, dok je preostalih pet go-

dina (period od 2017. do 2021. godi-

ne) sagledan sumarno u krajwoj, indi-

kativnoj, 2021. godini. Od planira-

nih objekata koji neposredno uti~u

na prenosnu mre`u, sigurnost napaja-

wa potro{a~a i kvalitet elektri~ne

energije, interesantno je izdvojiti

nekoliko transformatorskih stani-

ca 400/110 kV, ~iji je ulazak u pogon

planiran do 2016. godine: TS

400/110 kV Beograd 20 (ulazak u

pogon 2013.), TS 400/110 kV Vra-

we 4 (ulazak u pogon 2014.), TS

400(220)/110 kV Smederevo 3

(ulazak u pogon 2014.), TS

400/220/110 kV Kraqevo 3 (ulazak

u pogon 2015.), i TS 400/110 kV

Srbobran (ulazak u pogon 2015.).

Novi dalekovodi naponskog nivoa

400 kV predvi|eni planom razvoja su:

DV 400 kV TS Kragujevac 2 – TS

Kraqevo 3 (2015.), interkonektivni

dalekovod izme|u Srbije i Rumunije

DV 400 kV TS Pan~evo 2 – TS

Re{ica (zavr{etak radova do dr`av-

ne granice sa Rumunijom do 2014. go-

dine) i interkonektivni dalekovod

izme|u Srbije i Makedonije DV

400 kV TS Vrawe 4 – TS [tip

(radovi do dr`avne granice sa Make-

donijom su zavr{eni 2011.).

Trend porasta konzuma kao i najavqe-

na izgradwa novih proizvodnih kapa-

citeta od strane JP EPS u periodu

od 2017. do 2021. godine, kao {to su

hidroelektrane Ibar i Velika Mo-

rava, revirzibilna Hidroelektrana

Bistrica i novi agregati u termoe-

lektranama, odnosno nove termoelek-

trane Nikola Tesla B3, Kolubara

B i TE Kostolac B, uslovili su da

JP EMS u prenosnoj mre`i u 2021.

godini sagledava slede}e nove ele-

mente: TS 400/110 kV „Srem“

(novo 400 kV naponsko ~vori{te na

potezu izme|u Beograda i Novog Sa-

da), TS 400/110 kV Ni{ „Sever“

(novo 400 kV naponsko ~vori{te na

lokaciji severno od Ni{a), TS

400/110 kV Vr{ac 3 (novo 400 kV

naponsko ~vori{te u neposrednoj

blizini Vr{ca, kao odgovor na mogu-

}u izgradwu vetroparkova u regionu

ju`nog Banata), TS 400/110 kV

Sremska Mitrovica 2 (ga{ewe na-

ponoskog nivoa 220 kV u Sremskoj

Mitrovic i potpuni prelazak na 400

kV naponski nivo), TS Bajina Ba-

{ta 400/220 kV (uvo|ewe naponskog

nivoa 400 kV u Bajinoj Ba{ti). Novi

dalekovodi naponskog nivoa 400 kV

do 2021. godine su: dvostruki dale-

kovod 400 kV TS Obrenovac –

TS Bajina Ba{ta (napu{tawe 220

kV naponskog nivo i prelazak na 400

kV), dvostruki DV 400 kV TS Ba-

jina Ba{ta – TS Pqevqa (sa mo-

gu}no{}u ulaska u RHE Bistrica),

dalekovod 400 kV RHE Bistrica

– TS Kraqevo 3 – TS Ni{ 2 (poja-

~awe poteza istok-zapad u prenosnom

sistemu), DV 400 kV TS Jagodina

4 – RP Drmno (obezbe|ivawe pla-

smana elektri~ne energije iz Kostol-

ca) i DV 400 kV TS Pan~evo 2 –

TS “Srem” (zatvarawe 400 kV pr-

stena oko grada Beograda).

Predstavnici privrednih dru-

{tava su ukratko informisali pri-

sutne o rezultatima i zakqu~cima

svojih planova razvoja, koji su u vidu

ulaznih podataka uva`eni prilikom

izrade Plana razvoja JP EMS. Konsta-

tovano je da su planovi razvoja me|u-

sobno usagla{eni, ali da je istovre-

meno neophodan stalan kontakt i me-

|usobna saradwa izme|u JP EPS i JP

EMS kao ~inilaca elektroenerget-

skog sistema.
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J
P EMS je u prvih devet meseci

2011. godine ostvarilo poziti-

van rezultat u poslovawu, istak-

nuto je na 33.sednici Upravnog odbora,
odr`anoj krajem oktobra u prostorija-

ma poslovne zgrade u Ulici Kneza Milo-

{a. Sednicu je vodio Vidoje Jevremo-

vi}, predsednik UO, a prisustvovali su

joj i generalni direktor dr Milo{

Milankovi} i zamenik generalnog di-

rektora Sandra Petrovi}.
Izvr{ni direktor za ekonomsko

finansijske poslove Jovan E}imo-

vi} je, predstavqaju}i ~lanovima

Upravnog odbora Informaciju o po-

slovawu JP EMS za period od 01. janu-

ara 2011 do 30. septembra 2011, nagla-

sio da je Preduze}e me|u najlikvidni-

jim i najsolventnijim u Republici Sr-

biji. Ukupna koli~ina preuzete i is-

poru~ene energije u ovom periodu je

~etiri procenta ve}a od planirane i

ostvarene u istom periodu pro{le

godine. Stopa gubitaka u prenosu iz-

nosi 2,53 procenta i za 9,1 posto je

mawa od planirane.
Uticaj na ostvareni dobitak iz

poslovnih odnosa imali su ve}a koli-

~ina isporu~ene energije u odnosu na

isti period pro{le godine, pove}ana

cena za pristup i kori{}ewe sistema

za prenos, kao i porast prihoda po

osnovu alokacije prekograni~nih ka-

paciteta i aukcija, koji iznosi 43 po-

sto u odnosu na prvih devet meseci

2010. godine. Prihod od pristupa i

kori{}ewa sistema za prenos elek-

tri~ne energije je 16 procenata ve}i

u odnosu na odgovaraju}i period

2010. Na rezultat poslovawa uticalo

je i ja~awe kursa dinara u odnosu na

evro.
E}imovi} je predstavio i Infor-

maciju o ostvarenim investicijama JP

EMS za prvih devet meseci 2011. go-

dine. Konstatovano je da je procenat

ostvarenih investicija u ovom perio-

du 64 posto ve}i u odnosu na odgova-

raju}i period pro{le godine, a utro-

{ena sredstva ve}a su za 68 posto.
^lanovi Upravnog odbora usvoji-

li su i Aktualizaciju Plana investi-

cija JP EMS za 2011. godinu. Aktuali-

zaciju Plana predstavio je Vladi-

mir Milankov, izvr{ni direktor za

investicije. Do izmena u Planu do-

{lo je zbog nemogu}nosti da se pla-

nirana sredstva na pojedinim stavka-

ma realizuju do kraja 2011. godine u

planiranom i rezervisanom obimu,

usled bitno izmewene dinamike i

odlagawa izvr{ewa radova. Istaknu-

to je da je do ove situacije do{lo

zbog okolnosti na koje JP EMS nije

moglo da uti~e i koje se u najve}oj

meri odnose na odluke i zakqu~ke

vlade Republike Srbije, uskla|ivawe

planova sa JP EPS, neplanirano viso-

ke vrednosti republi~kih admini-

strativnih taksi itd. Aktualizacija

ne mewa utvr|eni ukupan obim i name-

nu sredstava, ve} se samo vr{i prera-

spodela sredstava u okviru investi-

cionog programa za 2011. u skladu sa

aktuelnim sagledavawem i procenom

mogu}e realizacije investicionih

aktivnosti do kraja 2011. godine. 

Na dnevnom redu bile su i odluke

o otu|ewu otpada, umawewu vrednosti

osnovnih sredstava i rashodu sitnog

inventara u Pogonu Vaqevo, a izvesti-

lac je bio Jovan Todori}, direktor

Pogona. Nenad Luci}, predstavnik

slu`be ra~unovodstva, izvestio je

~lanove Upravnog odbora o rashodu

sredstava u pogonima Kru{evac, Beo-

grad, Novi Sad, kao i u Centru za eko-

nomsko-finansijske poslove.

M. V. - M. B.
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Odr`ana 30. redovna sednica Nadzornog Odbora
Istog dana u poslovnoj zgradi JP EMS odr`ana je i 30. redovna sednica

Nadzornog odbora, koju je vodio predsednik Dejan Filipovi}. Nadzorni

odbor je razmatrao Informaciju o poslovawu JP EMS za prvih devet meseci

2011. godine, Izve{taj o ostvarenim investicijama za ovaj period, kao i Ak-

tualizaciju Plana investicija JP EMS za 2011. Zamenik generalnog direkto-

ra Sandra Petrovi} izrazila je zadovoqstvo poslovawem Preduze}a i is-

takla da se nastavqa trend dobrog upravqawa, rukovo|ewa i kontrole. Ona

je naglasila zna~aj vo|ewa odgovorne poslovne politike koja podrazumeva

{to vi{e investicija uz redovno preventivno odr`avawe, sa ciqem stvara-

wa jo{ stabilnije i zanovqene mre`e, uz vo|ewe ra~una o u{tedama i roko-

vima.

ODR@ANA 33. REDOVNA SEDNICA UPRAVNOG ODBORA JP EMS

JP EMS me|u najlikvidnijim 

preduze}ima u Srbiji

Stopa gubitaka u prenosu iznosi 2,53 procenta i za 9,1 posto je mawa

od planirane Prihod od pristupa i kori{}e-

wa sistema za prenos elek-

tri~ne energije je 16 procena-

ta ve}i u odnosu na odgovaraju-

}i period 2010. 

Nastavqa se trend dobrog

upravqawa, rukovo|ewa 

i kontrole 
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U
upravqawe otpadom u Srbiji ulo-

`eno je vi{e od milijardu dinara, a

u oblasti zelene i recikla`ne in-

dustrije do sada je otvoreno osam hiqada

radnih mesta,dok }e u oblasti obnovqivih

izvora energije biti otvoreno nekoliko

desetina hiqada novih radnih mesta - izja-

vio je ministar za `ivotnu sredinu,rudar-

stvo i prostorno planirawe u Vladi Repu-

blike Srbije, Oliver Duli}, otvaraju}i

ovogodi{we Me|unarodne sajmove “Eko-

fer” i “Energetika 2011”, u Beogradu.

On je najavio da }e u ovoj oblasti, do

kraja mandata aktuelne vlade,biti otvore-

no jo{ dve hiqade radnih mesta, {to zna~i

da }e ukupan broj zaposlenih dosti}i ci-

fru od deset hiqada.

- U Srbiji se trenutno otpad odnosi

sa 72 odsto teritorije,{to je za 12 odsto

vi{e u odnosu na period od pre tri godi-

ne.Dosta novca ulo`eno je u sanirawe cr-

nih ekolo{kih ta~aka, kao {to su one u

Pan~evu i Boru,a investirano je u 17 regi-

onalnih recikla`nih centara,koji }e omo-

gu}iti da oko 50 odsto komunalnog otpada

bude iskori{}eno - rekao je ministar Du-

li}.

Skup{tina Srbije usvojila je niz va-

`nih ekolo{kih zakona,podsetio je Duli}

i najavio predstoje}u fazu wihove prime-

ne, koja }e, kako je rekao, biti skupa, ali u

itneresu gra|ana. Osim toga {to dr`ava

uspe{no sprovodi mere ekolo{kog taksi-

rawa i subvencio{e transport i recikla-

`u otpada u zemqi, uskoro bi trebalo da

bude raspisan i konkurs za davawe bespo-

vratne pomo}i preduze}ima koja se bave

recikla`om. U parlamentu }e biti usvoje-

ni i zakon komunalnim delatnostima i za-

kon o javno-privatnom partnerstvu,koji }e

omogu}iti investirawe privatnog kapita-

la u komunalni sektor.

Ovogodi{wi sajmovi energetike i za-

{tite `ivotne sredine, koji je trajao od

12. do 14. oktobra, okupili su oko 250 iz-

laga~a iz zemqe i inostranstva.Osim doma-

}ih kompanija,kao {to su Elektroprivreda

Srbije (EPS), Elektromre`a Srbije

(EMS), Naftna industrija Srbije (NIS),

Srbijagas, na sajmu su se predstavili i iz-

laga~i iz Belgije, ^e{ke, Italije, Austrije,

Nema~ke, Hrvatske, Islanda, Bugarske, Rumu-

nije,Bosne i Hercegovine i mnogih drugih

zemaqa.
S.E.

Ukupno deset hiqada novih radnih mesta, do kraja godine, u zelenoj i

recikla`noj industriji, u oblasti obnovqivih izvora energije nekoli-

ko desetina hiqada novozaposlenih. - Otvarawe regionalnih recikla-

`nih centara omogu}i}e iskori{}avawe 50 odsto komunalnog otpada

ODR@ANI ME\UNARODNI SAJMOVI - ENERGETIKE

“ENERGETIKA 2011” I ZA[TITE @IVOTNE SREDINE “EKOFER” 

Nova radna mesta u oblasti 

energetike i za{tite `ivotne sredine
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U
Srbiji se trenutno proizvodi sko-

ro 15 odsto energije iz obnovqivih

izvora. S druge strane, Evropska

unija je 2007.godine definisala tzv.kombi-

novani ciq,koji podrazumeva da bi,do 2020.

godine, od ukupne potro{we energije, ~ak

petina morala da poti~e iz obnovqivih iz-

vora.

Koliki su potencijali srpske privrede

i kakva je dosada{wa eksploatacija obno-

vqivih izvora u Srbiji, neke su od tema o

kojima se govorilo na konferenciji “Inve-

stirawe u obnovqive izvore energije -

predstavqawe gradova sa najve}im potenci-

jalima”, koja je odr`ana u okviru ovogodi-

{weg Sajma energetike u Beogradu.

Potpredsednica Vlade Republike Sr-

bije za privredni i regionalni razvoj Ve-

rica Kalanovi}, koja je otvorila konfe-

renciju,izjavila je da Srbija,preporukom za

sticawe statusa kandidata za ~lanstvo u

Evropskoj uniji (EU), dobija ve}e mogu}no-

sti da sredstva iz evropskih fondova upo-

trebi i za kori{}ewe obnovqivih izvora

energije.

- Konkurentnost i odr`ivi razvoj Sr-

bije u velikoj meri zavise od spremnosti

qudi u lokalnoj zajednici da koriste obno-

vqive izvore energije. Jednako verujem u kva-

litet i na{ih prirodnih resurssa,ali i na-

{ih qudskih resursa. Srbija ima izuzetne

potencijale u prirodnim resursima, ospo-

sobqene kadrove i spremne projekte, - izja-

vila je Verica Kalanovi}.

Ona je napomenula da na{e op{tine i

gradovi razumeju va`nosti energetske efi-

kasnosti, jer kori{}ewe obnovqivih izvora

energije, kako je rekla, donosi i nova radna

mesta,pove}awe prihoda u buxetu,unapre|e-

we ekonomskog razvoja, ve}u konkurentnost,

racionalnu upotrebu prirodnih resursa, a

samim tim i za{titu `ivotne sredine.

- Posledwih meseci sve ve}i broj doma-

}ih i stranih investitora zainteresovano

je za ulagawa u obnovqive izvore energije u

na{oj zemqi. Interesuje ih izgradwa velike

solarne elektrane u Vrawu, ~ija vrednost

iznosi pribli`no 300 miliona evra, kao i

postrojewe na obnovqive izvore energije u

Kur{umliji, vrednog pet miliona evra i u

Hrtkovcu u vrednosti od 15 miliona evra, -

izjavila je Kalanovi}, dodaju}i da u Srbiji

postoji 900 hiqada hektara tzv.marginalnog

zemqi{ta pogodnog za proizvodwu biomase.
Savetnik za energetiku premijera Sr-

bije, Petar [kundri}, izjavio je na kon-

ferenciji da }e u Srbiji biti otvoreno

deset hiqada novih radnih mesta, ukoliko

bude realizovano 60 odsto projekata za ko-

ri{}ewe obnovqivih izvora energije,za ko-

je su izdate energetske dozvole. On je pre-

cizirao da je najve}i broj dozvola izdat za

kori{}ewe hidropotencijala za izgradwu

malih hidrocentrala,ukupne snage 180 mega-

vata.
- Postoji veliko interesovawe investi-

tora za kori{}ewe solarne energije. Reci-

mo, nema~ki ulaga~i su zainteresovani za

gradwu solarne elektrane 100 megavata u

Srpskoj Crwi, - naveo je [kundri}.
Potpredsednica Vlade Srbije Verica

Kalanovi}, zajedno sa savetnikom za energe-

tiku premijera Srbije,Petrom [kundri}em,
nakon konferencije, posetila je {tand JP

“Elektromre`a Srbije”.
S.E.

OKRUGLI STO - INVESTIRAWE U OBNOVQIVE IZVORE ENERGIJE

Obnovqivi izvori - {ansa za doma}a i strana ulagawa
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G
eneralni direktor JP Elektro-

mre`a Srbije Milo{ Milanko-

vi} najavio je na ovogodi{wem saj-

mu energetike da }e dalekovod od Ni{a

do granice sa Makedonijom, u koji je

ulo`eno 30 miliona evra, biti pu{ten

u rad u decmbru. Taj 400-kilovoltni da-

lekovod, dug 142 kilometra i koji }e

povezivati elektromre`e Srbije i Ma-

kedonije, finansiran je iz donacija

Evropske unije (EU). 

- Danas smo sa kompanijom “Transe-

lektrika” iz Rumunije potpisali izja-

vu o namerama za izgradwu dalekovoda

od Pan~eva 2 do rumunske granice - iz-

javio je Milankovi} drugog dana Sajma,

na predstavqawu investicionih pro-

jekata, razvojnih programa i postignu-

tim rezultatima EMS-a u prenosu,

upravqawu i tr`i{tu elektri~ne

energije. 

On je precizirao da }e taj daleko-

vod biti dug 70 kilometara, te da }e

u wega biti ulo`eno izme|u 25 i 30

miliona evra.

- Potpisivawe ugovora o~ekujemo

na prole}e 2012. godine, a plan je da

izgradwa po~ne 2013. i bude zavr{ena

sredinom 2015. godine. Dalekovod

Pan~evo-Re{ica omogu}i}e prikqu~i-

vawe vetroelektrana na elektromre-

`u, jer u tom delu Banata ima zainte-

resovanih investitora za ulagawe u tu

oblast energetike - rekao je Milan-

kovi}.

Govore}i o najve}im inevsticio-

nim projektima EMS-a u 2010. i 2011.

godini, Nada Curovi} iz Centra za

investicije EMS-a, posebno je izdvo-

jila izgradwu trafostanice Beograd

20, u nasequ Mirijevo, koja }e pove}a-

ti sigurnost snabdevawa Beograda

strujom. U gradwu te trafostanice,

kao i prilaznih dalekovoda EMS }e

ulo`iti ukupno 23 miliona evra. Iz-

gradwa Beograda 20 trebalo bi da bu-

de zavr{ena za dve godine.

- Izgradwa trafostanice Beograd

20 omogu}i}e sigurnije snabdevawe i

obezbediti alternativne izvore za

napajawe strujom u centralnom i is-

to~nom delu Beograda, u slu~aju kvaro-

va na mre`i. U prvoj fazi gradwe zavr-

{eni su gra|evinski radovi i uskoro

}e po~eti monta`a elektroopreme -

rekla je Nada Curovi} na sajamskoj

prezentaciji EMS-a, dodaju}i da je u

toku re{avawe imovinsko-pravnih pi-

tawa u vezi sa izgradwom dalekovoda,

{to je dugo usporavalo realizaciju

projekta.

Osim radova na trafostanici Be-

ograd 20, tokom 2010. i 2011. godine

radovi su izvedeni i na trafostani-

cama Leskovac 2, Obrenovac, Kraguje-

vac 2, Beograd 5, Beograd 3, Bajina Ba-

{ta. Svi investiconih poslovi pod-

razumevali su revitalizaciju postoje-

}ih i izgradwu novih prenosnih kapa-

citeta, {to je preduslov za otvarawe

tr`i{ta elektri~ne energije u Srbi-

ji i regionu.

- Najve}a ulagawa u objekte preno-

sne mre`e u jugoisto~noj Evropi da-

nas, ali i u bliskoj budu}nosti,

ostvarena su u upravo Srbiji - nagla-

sila je Nada Curovi}.

Ona je najavila da }e u narednom

periodu biti izgra|ene trafostani-

ce Vrawe 4, Bistrica i Smederevo 3 i

Srbobran, koje se podi`u na nivo 400

kilovolti.

Predstavqaju}i na Sajmu energeti-

ke “Regionalni akcioni plan za uspo-

stavqawe integrisanog tr`i{ta jugo-

isto~ne Evrope”, izvr{ni direktor za

upravqawe i tr`i{te u JP EMS, Mi-

lo{ Mladenovi} rekao je, izme|u

ostalog, da je neophodno harmonizo-

vati uspostavqawe regionalnog tr`i-

{ta sa aktivnostima na panevropskom

nivou i omogu}iti wegovu integraci-

ju u unutra{we tr`i{te EU. To je i

osnovni zadatak Regionalne grupe za

jugoisto~nu Evropu (pripada Komite-

tu za tr`i{te ENTSO-E), kojom Mla-

denovi} predsedava.

- Veoma je va`no uspostaviti tzv.

“dan-unapred tr`i{te”, {to podrazu-

meva spajawe tr`i{ta po ceni i koli-

~ini. Takvo tr`i{te mogu}e je uspo-

staviti preko lokalnih berzi elek-

tri~ne energije i wihovim postepe-

nim spajawem u integralno regionalno

tr`i{te - rekao je Mladenovi}, napo-

miwu}i da bi Srbija mogla da bude ba-

za za daqe {irewe dan-unapred tr`i-

{ta u celom regionu jugoisto~ne

Evrope.

On je napomenuo da bi koncept

“Price Market Coupling” mogao da bude

kamen temeqac budu}eg regionalnog

tr`i{ta elektri~ne energije, jer }e

dati referentne cenovne signale i za

dominantno bilateralno tr`i{te,

ali i za implementaciju ciqnog mode-

la za dugoro~no tr`i{te prekogra-

ni~nih kapaciteta. 

Sawa Eker

OSTVARENE I PREDSTOJE]E INVESTICIJE EMS-a 

Zavr{en 400-kilovoltni dalekovod Ni{-makedonska granica,

gradi se trafostanica Beograd 20, izgradwa dalekovoda 

Pan~evo-Re{ica po~iwe 2013. godine
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U
novembru su odr`ane mese~ne, eksplicitne aukcije, za dodelu prava na kori{}ewe prekograni~nog prenosnog kapa-

citeta na granicama regulacione oblasti Republike Srbije.
Na zajedni~kim mese~nim aukcijama, za novembar 2011. godine, 15 u~esnika je podnelo bar jednu aukcijsku ponudu, a

wih 14 osvojilo bar deo od ukupno ponu|enog prekograni~nog kapaciteta.
U oba smera interesovawe za kapacitet je bilo ve}e od ponu|enog kapaciteta tako da je u oba smera zabele`eno za-

gu{ewe.
Rezultati zajedni~kih mese~nih aukcija na srpsko-ma|arskoj granici,za novembar 2011.godine, prikazani su u tabeli i

na grafiku:

Detaqne informacije o proceduri i rezultatima zajedni~kih aukcija objavqene su na zvani~nom sajtu JP EMS:
http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/mesecne_rezultati_inf-joint.htm

Rezultati mese~nih aukcija prenosnih kapaciteta 

za novembar 2011. godine
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Na ostalim granicama i smerovima regulacione oblasti Republike Srbije, u skladu sa va`e}im Pravilima, JP EMS je

izvr{io dodelu 50% raspolo`ivog prenosnog kapaciteta. Ukupan broj u~esnika koji su osvojili deo ponu|enog kapaci-

teta na ovim aukcijama je iznosio 13, a zagu{ewe je zabele`eno na svim granicama i smerovima. Rezultati mese~nih aukci-

ja za dodelu 50% raspolo`ivog prenosnog kapaciteta, za novembar 2011. godine, prikazani su u tabeli i na grafiku:

Detaqne informacije o proceduri i rezultatima zajedni~kih aukcija objavqeni su na zvani~nom sajtu JP EMS:
http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/mesecne_rezultati_inf.htm
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Pregled cena elektri~ne energije na evropskim berzama

U tabeli i na grafiku prikazane su prose~ne mese~ne cene elektri~ne energije zakqu~no sa oktobrom 2011.
Prose~ne mese~ne cene izra~unate su na osnovu dnevnih vrednosti preuzetih sa zvani~nih sajtova navede-

nih berzi.

Marko Jankovi}, dipl.el.in`

Jasmin Li~ina, dipl.ekonomista
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C
elokupan projekat vredan je

34 miliona evra, dok je od

tog dela finansijiskih

sredstava 20 miliona evra utro{eno

na izgradwu druge faze dalekovoda

od TS Leskovac preko Vrawa do ma-

kedonske granice. Osim donirawa

gradwe dalekovoda Evropska unija je

finansirala izradu Glavnog projek-

ta, kao i konsultantske usluge (su-

perviziju), dok JP EMS ulo`io ~eti-

ri miliona evra na obezbe|ewe plan-

ske dokumentacije i dela tehni~ke

dokumentacije, vr{ewe stru~nog nad-

zora, kao i na re{avawe imovinsko-

pravnih odnosa.

Dalekovod je podeqen u dve deoni-

ce: od TS Ni{ 2 do TS Leskovac 2 i od

TS Leskovac 2 do makedonske granice.
Celokupna du`ina dalekovoda je

141 kilometar. Prva deonica od Ni{a

do Leskovca duga je 41 kilometar; na

tom delu podignut je 121 novi 400-ki-

lovoltni stub i ona je stavqena pod

napon. Druga deonica od Leskovca do

makedonske granice duga je 100 kilo-

metara i na woj je podignuto 307 viso-

konaponskih stubova. Ta druga deoni-

ca spremna je za stavqawe pod napon.
Kompletan dalekovod je ura|en sa za-

{titnim u`etom sa OPGW vlaknima,ta-

ko da je obezbe|ena i odli~na telekomu-

nikaciona mre`a u tom delu Srbije.
Na celokupnoj deonici ugra|eno je

4.800 tona ~eli~ne konstrukcije za

stubove, 1.300 kilometara provodnika

i za{titnih u`adi, 60.000 izolator-

skih ~lanaka, 11.500 kubnih metara be-

tona. Kada bi se taj materijal slo`io

na {lepere i miksere ukupna kolona

bi bila duga oko 100 kilometara

Ugovor za drugu deonicu potpisan

je u septembru 2008. godine, a stupio

na snagu u oktobru iste godine.
Iako se radilo na izuzetno te-

{kom i delimi~no nepristupa~nom te-

renu ni jedan radnik nije povre|en.
Izvo|a~ radova je {panska firma Ina-

bensa,a podizvo|a~i su bili Energopro-

jekt,Energomonta`a, a koji su na pojedi-

nim delovima trase po potrebi anga`o-

vali druge doma}e podizvo|a~e.
Vo|ewe kompletnog projekta je bi-

lo u nadle`nosti Centra za investi-

cije JP EMS (prete`no u Slu`bama za

pripremu i gradwu dalekovoda).
M. Vukas

DV NI[ - MAKEDONSKA GRANICA

Zavr{eni radovi na dalekovodu
Izgradwa iz donacije Evropske unije. - Prva deonica pod naponom od

2009, od Leskovca do granice u skorije vreme

D
ragomir Kosti} od

1. novembra novi je

direktor Pogona

podru~ja prenosa Vaqevo.
Energetski smer Elektro-

tehni~kog fakulteta u Beo-

gradu zavr{io je 1980. godi-

ne. Potom je radio u Zavodu

za{tite na radu u Vaqevu. U

na{em Preduze}u bio je sa-

mostalni referent za dale-

kovode od 1995. godine. Kad

je formirana Slu`ba za da-

lekovode postao je rukovo-

dilac.
Predsednik je Regional-

ne kancelarije In`ewerske

komore u Vaqevu. ^lan je

gradskog Sektora za ener-

getsku efikasnost. Veruje da

}e mu mnogobrojni kontakti

olak{ati posao omogu}iti

efikasnije realizovawe ci-

qeva. Na prvom mestu, kao

strate{ki koncept, isti~e

tipizirawe mre`e u Vaqevu u

skladu sa odlukom Preduze}a

o unapre|ewu prenosne mre-

`e u zaadnoj Srbiji na 400-
kilovoltni napon. U svetlu

novog Zakona o energetici

`eli da doprinese da se i

Pogon i distributeri {to

boqe pripreme. Jedna od `e-

qa mu je da se na{e trafosta-

nice greju pumpama koje }e da

dostavqaju podzemnu toplu

vodu (90 posto postrojewa su

nad toplim podzemnim voda-

ma) i da se toplotne pumpe

koriste za hla|ewe tran-

sformatora umesto ventila-

tora.
P. B.

DRAGOMIR KOSTI], DIPLOMIRANI IN@EWER

Novi direktor Pogona Vaqevo



K
ompletna sanacija havarije koja se

desila 24. juna na podru~iju Alek-

sinca sanirana je 15. jula 2011.go-

dine.
Podse}amo da je tog 24. juna usled ja-

kog i nezapam}enog nevremena, odnosno

olujnog vetra u ve~erwim ~asovima

(21:30) sru{eno ukupno osam stubova,
dok su dva o{te}ena i to na 110 kilo-

voltnim trasama od TS Ni{ do TS

Aleksinac i od TS \unis do TS Alek-

sinac.Sru{ena su po ~etiri stuba u ata-

ru sela Markovac na obe trase, a po je-

dan o{te}en. To je tada prouzrokovalo

prekid u napajawu elektri~nom energi-

jom Aleksinca i {ire okoline. Tada je

brzom i po`rtvovanom akcijom DV eki-

pe iz Pogona prenosa koji teritorijal-

no pokriva Kru{evac, Energomonta`e,
zaposlenih iz PD Jugoistok Ni{ i pod-

ru~ne distribucije Aleksinac sanirana

havarija na dalekovodnom potezu od

Aleksinca prema Ni{u.
Posle tri dana neprekidnog rada

Aleksinac je dobio struju 27. juna u 21i

30 ~asova.Potom se pre{lo na drugu fa-

zu sanacije havarije i to na trasi TS

\unis – TS Aleksinac. Na stubnim me-

stima 2, 4,5,6,7,9, 10 i 11 postavqena je

nova stubna konstrukcija na postoje}im

ankerima,dok je na stubnom mestu broj 3
izvr{ena zamena dve pojasne dijagonale,

{temovawe tri vratna temeqa i betoni-

rawe u oplati. Novi stubovi su ura|eni

prema postoje}im projektima, ofarbani

i za{ti}eni. Od prvog do osmog stuba

postavqeni su novi provodnici i za-

{titno u`e, tako|e na wima su posta-

vqeni i novi izolatorski lanci. Pome-

nuti radovi okon~ani su kako je ve} re-

~eno 15 jula, a obavqen je i tehni~ki

pregled. Da bi celokupna havarija {to

pre i efikasnije bila sanirana, u tom

periodu napajawe Aleksinca elektri~-

nom energijom bilo je svedeno na ener-

getski minimum. U toku te druge faze

posebno se istakla DV ekipa iz Kru-

{evca, zatim Energomonta`a iz Beogra-

da u izvo|ewu radova i dopremawu

stubnih konstrukcija, a nadzor je bio

poveren Pogonu Tehnika Elektromre`e

Srbije.

M.Vukas
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OTKLOWENE POSLEDICE NEZAMPAM]ENOG NEVREMENA

Sanirana DV havarija kod Aleksinca
Velika po`rtvovanost ekipa na sanaciji. - Nove konstrukcije na o{te-

}enim stubovima

A
gencija za ener-

getsku efika-

snost Republike

Srbije objavila je obi-

man i iscrpan izve{taj o

svojim aktivnostima

obavqenim od 2005. do

2010. godine pod nazi-

vom „Aktivnosti Agen-

cije za energetiku – Tr-

`i{te energije u Srbiji

2005 – 2010“.

Re~i Quba Ma}i}a,

predsednika Saveta

Agencije, u Predgovoru

publikacije najboqe

predstavqaju su{tinu

„Izve{taja“:

- Srbija je formalno

u{la u proces regional-

nih i evropskih ener-

getskih integracija pri-

stupawem Ugovoru o

Energetskoj zajednici

2006. godine. Zakonom o

energetici iz 2004. go-

dine uspostavqena je

osnova za pravni i in-

stitucionalni okvir za

te promene, a tim Zako-

nom je osnovana i Agen-

cija za energetiku.

Predsednik Saveta

Ma}i} nagla{ava „da Iz-

ve{taj“ sadr`i opis naj-

bitnijih promena na pu-

tu ka otvarawu tr`i{ta

elektri~ne energije i

prirodnog gasa i delom

na tr`i{tu nafte u pro-

teklih {est godina, kao

i pregled aktivnosti

Agencije. Predsednik

Ma}i} isti~e da je ener-

getski sektor Srbije u

tom periodu umnogome

izmewen, me|utim, da je i

nedostajalo upornosti i

odgovornosti za jo{ ne-

ke neophodne promene.
P. B.

AGENCIJA ZA ENERGETSKU EFIKASNOST REPUBLIKE SRBIJE

Izve{taj o aktivnostima 2005 – 2010

OBUKA KOORDINATORA ZA IZRADU

PLANOVA ZA 2012. GODINU

Predstavqena detaqna uputstva

za izradu Planova poslovawa

Koordinatori iz direkcija, pogo-

na, Centara i projekata prisustvova-

li su krajem septembra instrukta-

`nom sastanku u Upravnoj zgradi JP

EMS, na kojem su im predstavqena de-

taqna uputstva za izradu Planova po-

slovawa za 2012. godinu. Koordinato-

ri su na sastanku dobili polazne po-

datke i instrukcije za organizovawe

poslova na izradi Planova, a obuku je

vodio Mirko Mijatovi}, pomo}nik

izvr{nog direktora za prenos elek-

tri~ne energije.
Koordinatori su sa saradnicima

pripremili podatke o potrebama

svog organizacionog dela za Plan

odr`avawa, Plan nabavke osnovnih

sredstava, Plan nabavke krupnog in-

ventara, Plan investicija i Plan te-

ku}eg poslovawa.
M. B.



D
alekovodna ekipa Pogona pre-

nosa Beograd u toku redovnih

poslovnih aktivnosti na teri-

toriji koju pokriva taj Pogon prime-

tila je da na 110-kilovoltnoj daleko-

vodnoj trasi broj 1013 TS Kovin - TS

Rudnik Kovin na {est dalekovodnih

stubova, na visokonaponskim stubovi-

ma broj 67, 72, 73, 78, 82 i 84 nedosta-

je ukupno 136 dijagonala razli~itog L
profila. Na stubu 82 do{lo je i do

deformacija ~etiri pojasna {tapa ko-

ji nose stub. On je privremeno sani-

ran, ali je neophodno da se izvr{i po-

novna provera i zamena pojasnih {ta-

pova {to je ba{ obiman posao. Dodat-

ni problem je {to je taj dalekovod ra-

dijalan vod.
Proceweno je da je na toj trasi po-

skidano gotovo dve hiqade 150 kilo-

grama profilisane stubne konstruk-

cije. Procewena vrednost nanete {te-

te JP EMS na toj trasi iznosi 800 hi-

qada dinara.
Uo~ena kra|a dijagonala prijavqena

je nadle`nim slu`bama u JP EMS, kao i

MUP-u Kovin sa ~ijim su predstavnicima

zaposleni iz Slu`be za op{te poslove

obranu i bezbednost iz Centara za qud-

ske potencijale JP EMS i Slu`be za da-

lekovode Pogona prenosa Beograd po-

sle prijave kra|e,odr`ali sastanak.Tom

prilikom je predo~eno predstavnicima

JP EMS da je kod jednog me{tanina pro-

na|ena poskidana koli~ina stubnih di-

jagonala, te da je protiv tog lica kod

nadle`nog suda podneta krivi~na prija-

va. Deo trase sa koje su poskidane dija-

gonale nalazi se na teritoriji SO Ko-

vin MZ Gaj.
M. Vukas
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Ukrali pet tona za {est meseci

Usled u~estalih kra|a, mahom nesave-

snih i neodgovornih po~inilaca, za

proteklih 13 godina palo je 40 stu-

bova na podru~ju AP Vojvodine. U po-

sledwih pet godina na podru~ju koje

teritorijalno pokriva Pogon preno-

sa Novi Sad godi{we se ugra|uje pet

tona dijagonala. Kra|e i skidawe di-

jagonala JP EMS nanose ne samo di-

rektne, ve} i indirektne {tete. Do-

voqan je i podatak da je taj Pogon za

prvih {est meseci ugradio 4,6 tona

novih dijagonala umesto poskidanih.

B
izarne, a s druge strane, veoma opa-

sne kra|e opreme u objektima EMS-
a, ~ija vrednost je neuporedivo ni-

`a naspram {tete koja nastaje posle kra-

|e, problem je sa kojim se EMS ve} godi-

nama suo~ava.Lopovima su uglavnom“inte-

resantne” dijagonale na stubovima dale-

kovoda.Neretko se de{ava da se,zbog kra-

|e metalnih profila, stubovi ru{e. Za

wihovu sanaciju nekada je potrebno i vi-

{e od nedequ dana i upravo to i predsta-

vqa najve}i finansijski tro{ak za predu-

ze}e.
Tokom posledwe kra|e, ovoga puta u

trafostanici Novi Sad 3, pri~iwena je

materijalna {teta od gotovo pola milio-

na dinara (465.382, bez PDV-a). Tada su

lopovi provalili u postrojewe i izazva-

li ve}a o{te}ewa uzemqewa u trafo po-

qu transformatora T4 400/220 kV i u

spojnom poqu 400 kV. Osim toga, lopovi

su odneli i 14 spojnica ({elni) za vezu

pogona rastavqa~a i vertikalne pogon-

ske cevi,38 strujnih stezaqki,22 uzemqe-

wa pogona rastavqa~a.
Zbog kra|e spojnica za vezu pogona

rastavqa~a sa vertikalnom pogonskom ce-

vi, onesposobqeni su rastavqa~i 400 kV
u trafo poqu transformatora T4
400/220 kV i u spojnom poqu 400 kV.Zbog

opasnosti od wihovog samootvarawa,
transformator T4 400/220 kV i spojno

poqe 400 kV su iskqu~eni.
Kada je re~ o kra|ama dijagonala,pod-

seti}emo da je samo 2010. godine ukrade-

no pet i po tona metalnih profila, od-

nosno 1.300 metara, a procewena {teta

iznosila je 3.520.474 dinara. Devedese-

tih godina, za samo godinu, ukradeno je

~ak vi{e od 25 tona dijagonala. Wihova

vrednost na crnom tr`i{tu je mizernih

dvadeset dinara i mawe za kilogram, dok

su stubovi, koji se zbog kra|e naj~e{}e

ru{e, neuporedivo skupqi. I dok s jedne

strane, kradqivci dijagonale kasnije ko-

riste kao tarabe, ograde i sli~no, s dru-

ge strane, nastaje mogu}i problem ispo-

ruke elektri~ne energije odre|enom

broju korisnika. Ipak, EMS uvek ima re-

zervno napajawe u mre`i, te se retko de-

{ava da do|e do prekida u isporuci

energije.
Osim dijagonala, jo{ vi{e se kradu ba-

karna u`ad i drugi kablovi u magacinima

na otvorenom prostoru. De{ava se da da

na meti lopovi budu kablovi ugra|eni u

visokonaponsku opremu. Pro{le godine

kradena je mesingana oprema, potom tran-

formatorsko uqe u trafostanicama u

Pan~evu, Beogradu, Smederevskoj Palanci,
Mladenovcu i drugim trafostanicama u

Srbiji.Vrednost ukradene opreme,prema

procenama EMS-a, iznosila je 3.470.000
dinara,a ukupna procewena {teta od kra-

|a u 2010. godini bila je 9.471.885 dina-

ra.

S.Eker
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Lopovi naneli polumilionsku {tetu
Posle dalekovoda, kra|a dijagonala, bakarnih u`adi, na meti lopova ne-

davno se na{la i Trafostanica Novi Sad 3, iz koje su kradqivci odne-

li spojnice, strujne stezaqke, uzemqewa pogona rastavqa~a...

REON KOVINA

Ogoqeno {est stubova
Poskidano gotovo dve hiqade 150 kilograma dijagonala. - Protiv jednog

lica pokrenuta krivi~na prijava re~eno u MUP Kovin



D
iplomirala je na tr`i{tu

elektri~ne energije u Slove-

niji. Pred wom su akademske

specijalisti~ke studije. Potom dok-

torske. Poseduje tri licence In`e-

werske komore Srbije. ^lan je MEN-

SE. Kao sredwo{kolka, bila je ~lan

specijalnog odeqewa gimnazije “Jovan

Jovanovi} Zmaj” u Novom Sadu. Govori

te~no engleski i francuski, a slu`i

se ruskim i slovena~kim jezikom. Uda-

ta je i majka je dvoje dece.
Tako bismo, samo ukratko, mogli da

opi{emo i predstavimo koleginicu

Maju Adamovi}, vode}eg in`ewera u

Slu`bi za tehni~ku koordinaciju Po-

gona prenosa Novi Sad. Stoga i ne ~u-

di {to je sve kolege opisuju kao izu-

zetno ambicioznu, konstruktivnu,

efikasnu i predanu poslu. Upravo su

to prve asocijacije na Maju Adamovi}.
Ipak, wena, mo`da i najupe~atqivi-

ja osobina, ~ini se, da je skromnost,
odnosno nedostatak potrebe za isti-

cawem svih tih kvaliteta, jer rezulta-

ti koje ostvaruje dovoqno govore.

S obzirom na radno mesto u Slu-

`bi tehni~ke koordinacije, upravo je

Maja Adamovi} glavni posrednik Po-

gona Novi Sad sa drugim preduze}ima.
- Imaju}i u vidu da se najve}im de-

lom bavim izdavawem Uslova za izgrad-

wu objekata u blizini na{ih daleko-

voda pri izradi Planova generalne i

detaqne regulacije, najvi{e sam upu}e-

na na saradwu sa Javnim preduze}em

“Urbanizam” Novi Sad, Zavodom za ur-

banizam Vojvodine, kao i drugim urba-

nisti~kim preduze}ima pri lokalnim

samoupravama. Sa Gradskom upravom za

urbanizam i stambene poslove Grada

Novog Sada sara|ujem po pitawu lega-

lizacije objekata u blizini dalekovo-

da - obja{wava Maja Adamovi}.
Ona ka`e da, od kako je stupio na

snagu Zakon o za{titi od nejonizuju-

}ih zra~ewa, wen posao dobio je jednu

novu dimenziju.
- Potrebno je obratiti posebnu

pa`wu na objekte u zonama pove}ane

osetqivosti koji su izlo`eni delo-

vawu elektromagnetnog poqa, pri to-

me se prevashodno misli na stambene

objekte u blizini dalekovoda - ka`e

Maja Adamovi}.
Trenutno je na obuci za koordina-

tora za bezbednost i zdravqe na radu

u fazi izrade projekata i fazi izvo-

|ewa radova.
- Jedan od narednih prioriteta u

poslu svakako }e biti termovizija.
Po~iwemo da snimamo zatezne stubove

starijih dalekovoda, {to }emo raditi

zajedno sa kolegama iz Pogona Tehni-

ke - ka`e Maja Adamovi}.
Ona napomiwe da je svakako jedan

od najva`nijih projekata zavr{etak

svih radova na rekonstrukciji dale-

kovoda na ukr{tawu sa “ipsilon kra-

kom” Koridora 10, gde je Maja Adamo-

vi} bila deo stru~nog tima za nadzor.
- Obavqen je interno-tehni~ki

pregled radova na preostala ~etiri

110-kilovoltna dalekovoda na ukr-

{tawu sa “ispilon krakom” Koridora

10, ~ime je zavr{eno uskla|ivawe obje-

kata EMS-a sa autoputem - ka`e na{a

sagovornica.
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MAJA ADAMOVI], VODE]I IN@EWER 

U SLU@BI ZA TEHNI^KU KOORDINACIJU

EMS-ova in`ewerka

- ~lanica MENSE
Maju Adamovi} kolege opisuju kao ambicioznu, konstruktivnu, efikasnu,

pouzdanu koleginicu, predanu poslu. - Posao koji obavqa, iako netipi-

~an za jednu `enu, veoma je ispuwava, a “truckawe” “landroverom” po te-

renu zna da bude dosta zanimqivo

[lem, pantalone, ~izme - u `enskom izdawu
Uop{teno posmatraju}i, posao koji obavqa Maja Adamovi}, vi{e je “rezervi-

san” za mu{ku populaciju, tj. mawe je popularan kod `ena. Upitana da li je, u

tom kontekstu, ipak ravnopravna sa wenim kolegama, pogotovo kada govorimo

o terenskom radu, Maja u dahu, duhovito, odgovara:
- Jedina razlika je u tome {to ja na terenu ne nosim haqine, ve} pantalo-

ne, HTZ ~izme, {lem, dvogled. I odli~no se ose}am u radnoj uniformi - iskre-

na je na{a sagovornica, dodaju}i da je jedino nekada problemati~no”trucka-

we” “landroverom” po terenu.



Govore}i o planovima za 2012. go-

dinu Maja, izme|u ostalog, najavquje

nastavak postavqawa opti~kih kablo-

va na dalekovode.
- O~ekuje nas i rekonstrukcija 110-

kilovoltnog dalekovoda br. 127/1 kod

Novog Sada, kojim bismo re{ili pod-

gra|enost istog.Potom nas o~ekuje uvo-

|ewe 110-kilovoltnog dalekovoda br.
1136 u transformatorsku stanicu Novi

Sad 7, ~ime }e biti re{eno napajawe

tog dela Novog Sada. Nakon toga, bi}e

rekonstruisan stari 110-kilovoltni

dalekovod prema Be~eju, kao i tran-

sformatorska stanica Srbobran.Tako-

|e, 400-kilovoltni dalekovod br. 444

bi}e uveden transformatorsku stanicu

Srbobran,posle ~ega }e i ona biti po-

dignuta na 400-kilovoltni napon - ob-

ja{wava Maja Adamovi}.
Zakqu~uju}i razgovor, na{a sago-

vornica posebno isti~e da joj je sa-

radwa sa kolegama iz wene i drugih

Slu`bi od neprocewive koristi.
- Moram da ka`em da sve {to sam

nau~ila u struci dugujem svom {efu

Radetu Vojnovi}u, rukovodiocu

Slu`be tehni~ke koordinacije.Pone-

{to sam uspela da “ukradem” i od izu-

zetno stru~nog kolege Milorada

Pavlovi}a Paje iz Pogona Tehnika -
napomiwe Maja Adamovi}, dodaju}i da

je svaki terenski posao oslowen na

izvanrednu saradwu sa monterima iz

Slu`be odr`avawa, zasnovanu na sve-

srdnoj podr{ci rukovodioca te slu-

`be Milana Bizumi}a.
S. Eker
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Z
a najboqeg radnika u Pogonu prenosa

“Kru{evac” u ovoj godini izabran je

Radomir Petrovi}, {ef trafostani-

ce Jagodina 4 u Majuru nadomak Jagodine,ko-

me je nedavno uru~en ru~ni sat. Nagrada je

ustanovqena 1995. godine, a predstavnici

menaxmenta, na osnovu pra}ewa vi{egodi-

{weg rada, predlo`ili su da ovogodi{we

laskavo priznawe pripadne Radomiru Pe-

trovi}u, vrednom i savesnom radniku EMS-
a i Pogona prenosa “Kru{evac”.

Pri~a o ovom skromnom i izuzetnom

radniku i ~oveku po~ela je 1977.godine,po-

sle zavr{etka elektrotehni~ke {kole u Ja-

godini i odslu`enog vojnog roka. U tra`e-

wu posla put je Radeta,kako ga uglavnom svi

zovu, odveo u beogradsku “Svetlost” gde je

dve godine radio elektroinstalacije. Po-

sle toga vratio se u Jagodinu - Fabriku ka-

blova gde je ostao do 1989. godine.“Kablo-

vi” su u to vreme bili gigant u kome je Ra-

de vrlo brzo dogurao do poslovo|e. I po-

red toga, u `eqi da se jo{ vi{e pribli`i

struci pre{ao je u“Elektroistok”,sada{wu

Elektromre`u Srbije.Po~eo je da radi kao

rukovalac u trafostanici 110/35 kV Jago-

dina 1 u Majuru.

Pametna stanica

- Sve do 2006. godine radio sam kao ru-

kovalac “leta~”. Bio sam zadu`en za vi{e

trafostanica - Jagodina 1, Para}in 1, Tr-

stenik i Konarevo 1 kod Kraqeva.Na inter-

vencije se i{lo samo po pozivu, ka`e Pe-

trovi}.
S obzirom na problem odr`avawa na-

ponskog nivoa u Pomoravqu, kada se radilo

i ispod 100 kV,posle vi{egodi{weg razmi-

{qawa,u prole}e 2006.godine po~ela je in-

tenzivna izgradwa trafostanice 400/110
kV Jagodina 4 u Majuru.

- Sa po~etkom izgradwe TS Jagodina 4
po~iwe i moja “karijera” u toj stanici. Na-

ime, te 2006. godine moji pretpostavqeni

odlu~ili su da ja budem {ef nove trafosta-

nice. Sa iznena|ewem ali i zadovoqstvom

prihvatio sam taj izazov. U~estvovao sam i

pratio aktivno ceo proces izgradwe, {to

mi je danas od velike koristi.Trafostani-

ca Jagodina 4 sve~ano je pu{tena u rad 12.
decembra 2006. godine,a krajem ove navr{i-

}e se pet godina wenog uspe{nog rada, is-

ti~e Petrovi}.
Trafostanica 400/110 kV Jagodina 4,

dodaje Petrovi}, je jedno od najmodernijih

postrojewa prenosne mre`e EMS-a,koja po

svojim karakteristikama odgovara najsavre-

menijim evropskim standardima.Ugra|ena je

visokonaponska oprema, softver za upra-

vqawe,opti~ki kablovi za prenos podataka

do regionalnog i nacionalnog upravqa~kog

centra i cevni sistem sabirnica. Mozak

trafostanice je stani~ni ra~unar u ko-

mandnoj sobi. U ra~unar su, obja{wava Pe-

trovi}, ugra|ene sve mogu}e blokade i za-

{tite koje ne dozvoqavaju da do|e do mani-

pulativne gre{ke.

EMS u srcu

Pored svih radnih obaveza,Petrovi} je

i aktivan sindikalac. Na pro{logodi{wim

izborima izabran je za poverenika za eks-

ploataciju u Sindikatu Pogona prenosa

“Kru{evac”. Prakti~no on zastupa sindi-

kalce u trafostanicama u Sjenici, Ra{ki,
Novom Pazaru,Kraqevu,Kragujevcu, Jagodini,
Para}inu i Kru{evcu. Tako|e, ~lan je Reso-

ra Sindikata EMS za razvoj, ekonomska pi-

tawa, kolektivno pregovarawe, informisa-

we i saradwu s drugim sindikatima.
- Zamerio sam mojim prethodnicima u

sindikatu zbog slabog informisawa ~lan-

stva,i trudi}u se,{to ve} ~inim,da svi ~la-

novi sindikata budu blagovremeno obave-

{teni o aktivnostima Sindikata Pogona

prenosa “Kru{evac” i sindikalne centrale

EMS-a, dodaje Petrovi}.
[to se priznawa, sa po~etka teksta ti-

~e, Rade ka`e da je to “priznawe za sve nas

koji u srcu nosimo biv{i“Elektroistok” i
sada{wi EMS”.Kada zavr{i sve radne i sin-

dikalne poslove,Rade se okre}e porodici.
Ka`e da je sre}an ~ovek. Zadovoqan je svo-

jim poslom,saradwom s kolegama i porodi~-

nim `ivotom.Ima suprugu,dve udate k}erke

i tri unuka. Od 1990. godine stanuje u dvo-

sobnom slu`benom stanu u krugu trafosta-

nice Jagodina 1 u Majuru i nada se da }e ga

uskoro i otkupiti.Do penzije mu je ostalo

jo{ osam godina,{to je sigurno dovoqno da

ovaj energi~an i ambiciozan ~ovek ostvari

jo{ neke svoje planove.

Uzoran radnik i sindikalac: Rade Petrovi}

U POSETI TS JAGODINA 4

Rukovalac

iz Majura
Radomir Petrovi}, {ef trafosta-

nice, najboqi radnik Pogona pre-

nosa “Kru{evac” u ovoj godini

Stru~na biografija
Diplomirala sa temom “Promene

funkcionalnosti elektroener-

getskog sistema pri prelazu iz

regulisanog u deregulisani ambi-

jent”, u Qubqani, u Laboratoriji

za energetske strategije, kod

prof. dr Roberta Goloba.
Posle polo`enog stru~nog is-

pita, dobila je tri licence In`e-

werske komore Srbije (Odgovor-

ni izvo|a~ elektroenergetskih

instalacija visokog i sredweg na-

pona, kao i sredweg i niskog na-

pona i Odgovorni projektant

elektroenergetskih instalacija

visokog i sredweg napona).
Ovog novembra upisala je aka-

demske specijalisti~ke dvogodi-

{we studije na Fakultetu tehni~-

kih nauka u Novom Sadu, na studij-

skom programu Energetika. Nakon

toga, o~ekuju je doktorske studije.



S
tru~waci Slu`be za tehni~-

ku koordinaciju Pogona pre-

nosa Novi Sad, koji su u~e-

stvovali u stru~nom timu za nadzor

radova, zajedno sa kolegama iz Pogona

Tehnika, obavili su interno-tehni~-

ki pregled radova na rekonstrukciji

preostala ~etiri 110-kilovoltna da-

lekovoda koji se ukr{taju sa “ipsilon

krakom” autoputa E-75 Beograd - Su-

botica. Time je i potpuno postignuta

zadovoqavaju}a visina provodnika iz-

nad autoputa.

U prethodnom periodu na “ipsi-

lon kraku” rekonstruisani su 400-ki-

lovoltni dalekovod Novi Sad 3 - Su-

botica 3 i ~etiri 110-kilovoltna da-

lekovoda (B.Topola 1- Subotica 3,

Bajmok - Subotica 3, Subotica 3 - Su-

botica 4 (dva DV).

Investitor radova bilo je predu-

ze}e „Koridori Srbije d.o.o.“, a izvo-

|a~ „Energomonta`a“ - Beograd.

Podse}amo da su najpre radnici

“Energomonta`e” rekonstruisali

400-kilovoltni dalekovod, koji pove-

zuje Novi Sad i Suboticu. Dalekovod

je morao biti rekonstruisan jer je

wegova visina, od devet metara iznad

kote autoputa, bila nezadovoqavaju}a

(ispod minimuma predvi|enog tehni~-

kim propisima). U rekonstrukciji

provodnici su podignuti na novi za-

tezni stub, visine 22.5 metra. Time su

provodnici izdignuti na novu visinu

od 13.5 metara iznad kote autoputa,

~ime su zadovoqeni nivoi sigurno-

snih rastojawa i udaqenosti.

Najzahtevnija i najspecifi~nija je

bila upravo rekonstrukcija 400-kilo-

voltnog dalekovoda, zbog ~iwenice da

se iskqu~ewe tog dalekovoda planira

{est meseci unapred. Za vreme iskqu-

~ewa tog dalekovoda, potro{a~i su

redovno snabdevani elektri~nom

energijom, jer je prenosna mre`a elek-

troenergetskog sistema Srbije mode-

lovana tako da iskqu~ewe pojedinog

elementa mre`e ne uzrokuje istovre-

meno i prekid napajawa potro{a~a.

Kada je zavr{ena rekonstrukcija

400-kilovoltnog dalekovoda 444 Novi

Sad 3 - Subotica 3 i wegovog pu{ta-

wa u rad, radnici “Energomonta`e”

po~eli su rekonstrukciju na {est stu-

bova od 110 kilovolti na dve lokaci-

je, tako|e, na trasi “ispilon kraka”

autoputa E-75. Zavr{etkom i tih rado-

va, objekti EMS-a u potpunosti su

uskla|eni sa autoputem.

S.E.
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POGON PRENOSA BEOGRAD

SLU@BA OBRENOVAC - TS 400/220 kV OBRENOVAC

Rekonstruisan 

pomo}ni sistem sabirnica

P
omo}ni sistem sabirnica u

400 kV postrojewu TS Obre-

novac je bio van funkcije ~i-

tavih 12 godina, ta~nije od bombardo-

vawa 1999. godine. Oprema iz ovog po-

qa tada je iskori{}ena za osposobqa-

vawe o{te}enih DV poqa koja su imala

ve}i prioritet.

U drugoj polovini aprila zavr{eni

su radovi na ugradwi VN opreme koja je

nedostajala u pomo}nom sistemu sabi-

rnica i u spojnom poqu pomo}nog

sistema sabirnica. Tokom godine, u

remontima devet poqa 400 kV, prove-

ravani su i remontovani delovi pomo-

}nog sistema sabirnica i ispitivano

je delovawe za{tita svakog poqa na

prekida~ pomo}nog spojnog poqa. Kra-

jem septembra, kada je remontovano

posledwe poqe u 400 kV postrojewu

(DV poqe 436), kona~no je stavqena ta-

~ka na radove u pomo}nom sistemu

sabirnica i one su predate na upot-

rebu. Prakti~na primena je usledila o-

dmah. Veliki deo radova na adaptaciji

DV poqa 406/2 radi se bez iskqu~ewa

uz kori{}ewe pomo}nog sistema sabir-

nica. U ovom slu~aju je trajawe iskqu-

~ewa skra}eno sa 28 na sedam dana.

Na rekonstrukciji pomo}nog sis-

tema sabirnica u~estvovale su zaje-

dni~kim snagama uigrane ekipe od`a-

vawe Slu`be Obrenovac, dalekovodne

ekipe Pogona prenosa Beograd i

„za{titari“ iz Pogona Tehnika.

DALEKOVODI EMS-a USKLA\ENI SA KORIDOROM 10

Sigurna visina provodnika
Rekonstruisan 110-kilovoltni dalekovod Subotica 3 - Subotica 4. -

Preostaje termovizijsko snimawe. - Svi dosada{wi radovi zavr{eni u

roku



O
vih dana obavqa se tehni~ki

prijem 110 kilovoltnog

podzemnog kablovskog dale-

kovoda od prenosne TS 110/35 kilo-

volti Beograd 1 do distributivnih

transformatorskih stanica Beograd

28 i Beograd 14. Pomenuta trasa fi-

zi~ki je zavr{ena 20. oktobra 2010. go-

dine, a deonica pribli`ne du`ine od

dva puta po tri hiqade metara nalazi

se pod naponom od 30. oktobra pro-

{le godine. Tehni~ki prijem se oba-

vqa i zbog toga {to je prilikom rado-

va utvr|eno da uslovno re~eno plan,

odnosno katastar postoje}ih podzem-

nih instalacija nije bio ta~an, te se

pomenuta 110 kilovoltna trasa mora-

la delimi~no mewati, a potrebno je u

skorije vreme postaviti i sonde za

merewe temperature i vla`nosti, a za-

{to je prethodno neophodno izradi-

ti monitoring.

Cela pomenuta trasa opremqena je

opti~kim provodnikom, delimi~no je bi-

la“rase~ena”pa se upravo zbog toga pove-

zane dve distributivne transformator-

ske stanice. Novi kablovski vod posta-

vqen je u posebnoj betonskoj sme{i,te mu

je zbog tog tehni~kog momenta pove}an i

kapacitet. Pored toga, trasa je od even-

tualnih fizi~kih o{te}ewa za{ti}ewa

posebnim osiguravaju}im plo~ama kao i

upozoravaju}im trakama za visoki napon.

Realizaciojom celokupnog projekta

~ija je okvirna cena pet miliona evra

posti`e se pouzdanije i sigurnije napa-

jawe potro{a~a koje elektri~nom ener-

gijom snabdevaju navedene transforma-

torske stanice u Beogradu.

Radove na ovom veoma zna~ajnom pro-

jektu izveli su preduze}a Energopro-

jekt oprema iz Beograda kao glavni iz-

vo|a~, odnosno Energomonta`a iz Beo-

grada kao podizvo|a~ radova. Nadzor

nad svim radovima obavili su zalosleni

iz Centra za investicije JP Elektro-

mre`a Srbije.
M. Vukas
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TEHNI^KI PRIJEM PODZEMNOG DALEKOVODA

Pouzdanije snabdevawe 

potro{a~a u delu Beograda
Povezane prenosna i dve distriburivne trafostanice. Investicija

vredna okvirno pet miliona evra. - Podzemnom 110 kilovoltnom kablu

pove}an kapacitet. - Za{ti}en od eventualnih o{te}ewa i opremqen

opti~kim provodnikom



N
edavno je u periodu,od 22.do 24.
septembra na Zlatiboru u Kon-

gresnom centru “Srbija”, a u or-

ganizaciji Saveza ra~unovo|a i revizora

Srbije organizovan XII jeseni seminar

pod nazivom Primena MSFI i aktuelnih

propisa.
U dvodnevnom radu odr`ana su preda-

vawa na teme: MSFI 13 Utvr|ivawe fer

vrednosti, Struktura i sadr`aj finan-

sijskih izve{taja u skladu sa MRS 1,
MSFI za mala i sredwe entitete, Uma-

wewe imovine u skladu sa MRS 36, Fi-

nansijiski lizing nepokretnosti, Pri-

mena Zakona o platnom prometu, Aktuel-

na pitawa iz primene PDV,Osvrt na no-

vi Zakon o privrednim dru{tvima, Pri-

mena Zakona o deviznom poslovawu, Pri-

mena me|unarodnih ugovora o dvostru-

kom oporezivawu dobitka i imovine,Ak-

tuelna pitawa iz oblasti obra~una zara-

da i Aktuelna pitawa iz oblasti radnih

odnosa.
Pored predstavnika RR Srbije,semi-

naru su prisustvovali i predstavnici

Deviznog inspektorata, Poreske uprave

irevizorskih ku}a.
Neki od predava~a po raznim temama

bili su Kata [ari},Rada Stanojevi},
Igor Tati},Predrag Petronijevi}...
Miodrag @ivkovi} predstavnik Save-

za RR Srbije naglasio je zna~aj zakonske

novine po kojoj se propisi i praksa re-

vizije i ra~unovodstva prema primeni

MSFI u budu}e razdvajaju.
Pored predstavnika JP EMS, semina-

ru su prisustvovali finansijski pred-

stavnici JP EPS, odnosno predstavnici

wihovih privrednih dru{tava.
Elektromre`u Srbije na ovom zna~aj-

nom savetovawu predstavqali su zapo-

sleni i Centra za EFS i to iz rukovod-

nog dela Jovan E}imovi},Nevenka Pe-

trovi}, Smajo Li~ina i Ivana Ter-

zi}, a iz ra~unovodstvenog dela Mira

Krsti}, Nenad Luci}, Vesna Risti},
Dragana ]osovi}, Oqa \eli} i Bo-

ra ]irkovi}.
M.Vukas
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SAVETOVAWE EKONOMISTA

MSFI aktuelni

propisi i primena

Propisi ubudu}e predvi|aju raz-

dvajawe revizije i ra~unovodstve-

nih poslova

GODI[WI IZVE[TAJ

2010 JP EMS

Godi{wi izve{taj JP Elek-

tromre`a Srbije za 2010. godi-

nu, uz {iroku i svesrdnu pomo}

velikog broja kolega iz svih or-

ganizacionih delova kompanije,
priredilo je Odeqewe za odno-

se s javno{}u EMS-a. „Godi-

{wak“ je {tampan na srpskom a

i u engleskom prevodu.
Predstavqen je na Sajmu

energetike, a dostupan je i na

sajtu Elektromre`e Srbije.

P.B.



G
r~ki operator prenosnog si-

stema HELLENIC TRANSMISSI-
ON SYSTEM OPERATOR

(HTSO) osnovan je predsedni~kim de-

kretom 2000. godine. Gr~ka dr`ava po-

seduje 51 posto HTSO, a 49 procenata

je u vlasni{tvu P.P.C. – Javnog energet-

skog preduze}a (iz kojeg je HTSO i na-

stao), mada }e se taj procenat smawi-

vati jer je donet zakon po kojem i dru-

ge kompanije za proizvodwu elektri~-

ne energije treba da poseduju deo

kompanije. Preduze}e zapo{qava 160
qudi, a planira se da u budu}nosti taj

broj bude duplo ve}i. Godi{wi buxet

Kompanije je oko 15 miliona evra.

Ciq HTSO je da se postigne pou-

zdan i stabilan rad gr~kog sistema

prenosa, kao i uspe{no funkcionisa-

we tr`i{ta elektri~ne energije, ko-

jim }e biti zadovoqni svi potro{a~i

i proizvo|a~i, i koje po~iva na prin-

cipima transparentnosti i nepri-

strasnosti.
HTSO obavqa zna~ajne delatnosti.

Kompanija brine o ravnote`i proiz-

vodwe i potro{we elektri~ne energi-

je i stara se da snabdevawe bude pou-

zdano, sigurno i kvalitetno. HTSO ima

i ulogu u regulisawu tr`i{ta elek-

tri~ne energije. Prakti~no, on obavqa

delatnost energetske berze na kojoj se

na dnevnoj osnovi odre|uje ko koliko

duguje i kome. HTSO ne obezbe|uje

elektri~nu energiju, ve} vodi ra~una o

bilateralnim odnosima potra`we i

ponude izme|u proizvo|a~a, dobavqa~a

i wihovih klijenata.Zadatak HTSO je i

odr`avawe sistema i wegov daqwi raz-

voj,kako bi se omogu}ilo prikqu~ivawe

novih proizvo|a~a i kupaca.
Jedna od du`nosti je i podr{ka i

daqi razvoj tr`i{ta i a`urirawe za-

interesovanih strana. Operater pra-

vi kratkoro~ne, sredworo~ne i dugo-

ro~ne prognoze o potrebama sistema,
objavquje procene, predla`e na~ine za

poboq{awe tr`i{nih pravila i o~u-

vawe visokog stepena transparentno-

sti i zabele{ke o wima mogu se na}i

na veb-sajtu.

Priredio M. B.
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U
~esnici regionalne konferenci-

je o energetskoj budu}nosti

“Energija - Razvoj - Demokratija:
Oblikovawe nove energetske budu}no-

sti u jugoisto~noj Evropi“ odr`ane sre-

dinom oktobra u Beogradu, zakqu~ili su

da je regionalna saradwa neophodna da

bi se izgradila energetska infrastruk-

tura, realizovali projekti energetske

efikasnosti i obnovqivih izvora ener-

gije, kao i da bi se optimalno iskori-

stili energetski resursi.
U~esnici skupa, koji je otvorio

predsednik Srbije Boris Tadi}, sa-

glasili su se da zemqe regiona moraju

voditi jedinstvenu energetsku poli-

tiku i iskoristiti povoqan geograf-

ski polo`aj za ekonomski razvoj i po-

boq{awe energetske bezbednosti i

efikasnosti.
Na skupu je nagla{eno da bi u ener-

getiku regiona jugoisto~ne Evrope

moglo biti investirano 240 milijar-

di evra do 2020. godine i da je po-

trebno raditi na zajedni~kom kori-

{}ewu energetskih resursa. Kako su

naglasili u~esnici, zemqe regiona

treba da vode dugoro~an dijalog o

energetskoj efikasnosti, OIE i odr-

`ivom kori{}ewu energije i da me|u-

sobno razmewuju ste~ena znawa i isku-

stva iz te oblasti.
Dvodnevna konferencija je okupi-

la 250 u~esnika iz 15 evropskih zema-

qa – stru~wake i predstavnike mini-

starstava, lokalnih samouprava, medija,
civilnog dru{tva i biznisa. Slede}i

regionalni skup bi}e organizovan

slede}e godine u Zagrebu, a tema }e

biti uloga lokalnih vlasti i ostalih

aktera javnog `ivota u ostvarivawu

vi{eg stepena energetske efikasno-

sti i odr`ivog kori{}ewa energije.

M. B.

ODR@ANA REGIONALNA KONFERENCIJA “ENERGIJA - RAZVOJ – DEMOKRATIJA: 

OBLIKOVAWE NOVE ENERGETSKE BUDU]NOSTI U JUGOISTO^NOJ EVROPI”

Jedinstvena energetska politika – put ka 

energetskoj bezbednosti i efikasnosti
Konferencija okupila 250 u~esnika iz 15 evropskih zemaqa

UPOZNAJEMO OPERATORE SISTEMA: GR^KA

Stabilan sistem i funkcionalno tr`i{te
Kompanija brine o pouzdanom, sigurnom i kvalitetnom snabdevawu elek-

tri~nom energijom



K
ao {to ranije objavqeno, ENT-
SO-E planira da odr`i regio-

nalne radionice za zaintere-

sovane strane u periodu od 29. novem-

bra do 15. decembra 2011. godine u

sklopu pripreme za slede}e izdawe

Desetogodi{weg plana razvoja mre`e

(DPRM) i Regionalnih investicionih

planova (RIP), ~ije objavqivawe je

planirano za jun 2012. Glavna tema ra-

dionica bi}e metodologije za izradu

DPRM i RIP 2012, i preliminarni re-

zultati na regionalnom nivou. Dve od

{est regionalnih radionica na dnev-

nom redu ima}e i ENTSO-E Pravilnik

o radu mre`e u pogledu uslova za pri-

kqu~ewe Proizvo|a~a. Dnevni red za

svaku od radionica je dostupan javno-

sti, a zainteresovani u~esnici se

ovim putem mole da izvr{e prijavqiva-

we do 21. novembra 2011.
Ciq tih radionica je da se pred-

stavi i razgovora o postupku izrade

DPRM i RIP i proceni regionalnih

projekata koji su pan-evropskog zna~a-

ja, i to:
 Postupak izrade DPRM i RIP;

 Glavni izazovi i specifi~no-

sti za razvoj mre`e po regioni-

ma;

 Identifikacija i procena svih

kandidovanih projekata od

evropskog zna~aja;
 Preliminarni rezultati Regio-

nalnih investicionih planova u

skladu sa DPRM;
 Predvi|awe sprovo|ewa Paketa

energetske infrastrukture.
Osim toga,informativni sastanak o

nacrtu Evropskog pravilnika o radu

mre`e u pogledu uslova za prikqu-

~ewe Proizvo|a~a bi}e odr`an na

radionicama Kontinentalni jugoisto~-

ni region i Region Balti~kog mora, sa

slede}im glavnim temama:
 Kontekst u kojem se sprovodi iz-

rada pravilnika o radu mre`e;
 Trenutni status i radni pro-

gram za izradu pravilnika o radu

proizvo|a~a;
 Oblast primene pravilnika u

smislu prekograni~ni pitawa i

va`nih korisnika;
 Pristupi za retroaktivnu pri-

menu i analizu isplativosti;

 Postupak za javne konsultacije.
U pogledu konkretnih inforamcija

za svaku od radionica, molimo vas da

imate u vidu dole navedene linkove:
Continental South West Region: Ma-

drid, 29. novembar 2011.
Continental Central East Regional

Group: Prag, 5. decembar 2011.
Continental Central South Region:

[tutgart, 7. decembar 2011.
Continental South East Region: Za-

greb,12.decembar 2011,ta radionica }e

na dnevnom redu imati i temu Pravilnik

o radu mre`e u polgedu uslova za pri-

kqu~ewe Proizvo|a~a

Baltic Sea Region: Stokholm, 14. de-

cembar 2011, ta radionica }e na dnev-

nom redu imati i temu Pravilnik o ra-

du mre`e u pogledu uslova za prikqu~e-

we Proizvo|a~a

North Sea Regional Group: Brisel,
15. decembar 2011.

Zainteresovane strane se qubazno

mole da prijavqivawe za ove radionice

obave preko e-po{te, navode}i svoje

ime i prezime, kontakt podatke,organi-

zaciju, radionicu i ime grada u kojem se

odr`ava radionica i to proslede g-|i-

ci Thanh-Thanh Le Thi (thanh-
thanh.lethi@entsoe.eu), i to pre 21.
novembra 2011.
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Po~elo prijavqivawe za regionalne radionice o DPRM,

Regionalnim investicionim planovima u 2012. i Pravilniku o radu

mre`e u pogledu uslova za prikqu~ewe Proizvo|a~a

ENTSO-E pozdravqa zakonodavni predlog Evropske komisije koji se odnosi 

na Regulativu o smernicama za transevropsku energetsku infrastrukturu

E
NTSO-E pozdravqa zakonodavni

predlog Komisije u pogledu Re-

gulative o smernicama za tran-

sevropsku energetsku infrastruktu-

ru. Predlog se bavi najkriti~nijim

pitawima vezanim za razvoj elektroe-

nergetske infrastrukture koja je

Evropi potrebna kako bi ispunila

svoje ambiciozne ciqeve energetske

politike. Koristi od pojednosta-

vqenih postupaka za izdavawe dozvo-

la za prioritetne inrfastrukturne

investicije utire put ka ispuwewu

tih ciqeva. Predlo`eni finansijski

i regulatorni instrumenti unapre-

|uju ukupni kontekst za pravovreme-

no dobijawe neophodne infrastruk-

ture.

ENTSO-E podr`ava i pragmati~an

pristup za utvr|ivawe prioritetnih

projekata na osnovu regionalnog odlu-

~ivawa koje ukqu~uje sve glavne ~inio-

ce (dr`ave ~lanice, regulatore, Ope-

ratore prenosnih sistema). Sve to, u

skladu sa EU okvirom ~ija je dosled-

nost obezbe|ena neobavezuju}im dese-

togodi{wim planom razvoja na nivou

Unije sa centralnom ulogom u vidu

glavne po~etne ta~ke za utvr|ivawe

projekata od zajedni~kog interesa.
ENTSO-E }e i daqe sara|ivati sa

Komisijom kako bi se objasnili krite-

rijumi za izbor projekata od zajedni~kog

interesa koji bi, npr. trebalo da uzmu u

obzir ukqu~ivawe obnovqivih izvora i

sigurnost napajawa na osnovu informa-

cija datih u Desetogodi{wem planu raz-

voja mre`e. Ono {to }e tako|e imati

koristi od daqwih razmatrawa su regu-

latorna pitawa i finansirawe, kako bi

se prevazi{li scenariji “i ubudu}e kao

i do sada”. Ono {to pogotovo treba

imati na umu je da dobar regulatorni EU

okvir za investicije predstavqa predu-

slov kako bi se obezbedio zadovoqava-

ju}i pristup kapitalu i kreditima za

one koji rade na razvoju mre`e.
ENTSO-E pru`a sna`nu podr{ku

ukupnom pravcu tog zakonodavnog

predloga i nastavi}e da radi sa Komi-

sijom, telima koja rade na izradi poli-

tike, ACER-om i drugim zainteresova-

nim stranama na neophodnim poboq{a-

wima i stvarnoj primeni tog predloga.



E
NTSO-E je objavio a`uriranu

radnu verziju Pravilnika o radu

mre`e – Uslovi za prikqu~ewe

koji se odnose na sve Proizvo|a~e.Ono

{to se namerava ovim izdawem je da se

obezbedi puna transparentnost u po-

gledu rezultata neformalnih i teku}ih

formalnih pripremnih radova, po obja-

vqivawu odgovaraju}ih okvirnih smer-

nica od strane Regulatorne agencije

(ACER). Ovom publikacijom ENTSO-E
`eli da olak{a diskusije koje }e se vo-

diti u narednim mesecima o pravilniku

o radu mre`e sa zainteresovanim stra-

nama, pre zapo~iwawa javnih konsulta-

cija koje bi trebalo da uslede krajem

januara 2012. godine.
O~ekuje se da javne konsultacije o

pravilniku o radu mre`e po~nu do

kraja januara 2012. godine i ENTSO-E
}e ih najaviti na svojoj veb-strani. U

tom trenutku ENTSO-E treba da obja-

vi i a`uriranu verziju dokumenta “Pi-

tawa koja se ~esto postavqaju o pra-

vilniku o radu mre`e”, kao i dokument

o stavovima, da bi se obrazlo`ili

tehni~ki uslovi pravilnika.
U narednim mesecima {irom Evro-

pe bi}e saop{ten trenutni status

Pravilnika o radu mre`e i proces we-

govog razvoja posredstvom nacional-

nih korisni~kih grupa i na regional-

nim ENTSO-E radionicama. Dve takve

radionice treba da se odr`e i to

jedna 12. decembra u Zagrebu, a druga

14. decembra u Stokholmu,i na obe ra-

dionice tema }e biti ENTSO-E-ov

Desetogodi{wi plan razvoja mre`e za

2012 (Ten-Year Network Develop-
ment Plan 2012). ENTSO-E }e blago-

vremeno najaviti sve planirane radi-

onice posebno.
Zainteresovane strane su obave-

{tene da ovaj pravilnik o radu mre`e

predstavqa radnu verziju koja treba

da obezbedi boqu podr{ku za gore na-

vedene diskusije. Komentari o toj

radnoj verziji dokumenta, za razliku

od komentara sa sastanaka ili sa

ENTSO-E radionica, bi}e uzeti u raz-

matrawe kao neformalni; prema tome,
na te komentare nije planirano da se

odgovori.

Osnovni podaci 

Intenzivni pilot proces zapo~et

je u leto 2009. godine a okon~an je

marta 2011. godine objavqivawem na-

crta Uslova za proizvo|a~e i podrob-

nog bavqewa svim primqenim komenta-

rima.

Izrada Pravilnika o radu mre`e –

Uslovi za prikqu~ewe koji se odnose

na sve proizvo|a~e u{ao je u svoju

formalnu fazu posle prijema poziv-

nog pisma koji je Evropska komisija

uputila 29. jula 2011. EK je zvani~no

zatra`ila od ENTSO-E da izradi taj

Pravilnik o radu mre`e u skladu sa

Uredbom (EK) 714/2009 i na osnovu

Okvirnih smernica za prikqu~ewe na

elektromre`u, koje je ACER objavio

20. jula 2011. godine. Na osnovu kona~-

nih okvirnih smernica ACER-a ENT-

SO-E nastavqa da a`urira nacrt u sa-

radwi sa agencijom i da obavqa kon-

sultacije sa zainteresovanim strana-

ma.
Prva instanca za kontakt u pogle-

du dodtanih upita je Edvin Hesen (Ed-

win Haesen) (edwin.haesen@ent-
soe.eu).
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P
o{tovani gospodine uredni~e,

u novembru }e biti pet godina

od kada je po~eo sa radom sajt

www.elektroenergetika.info. Sajt

www.elektroenergetika.info postoji s

namerom da se sve informacije iz

elektroenergetike, na|u na jednom

mestu i da posetioce upoznamo sa

elektri~nom energijom, da predstavi-

mo koliko je ona va`na i neophodna,

ali i da poka`emo {ta je sve potreb-

no da se uradi da bi svi mi u`ivali u

wenim blagodetima. Na sajtu je mogu}e

pro~itati i pretra`ivati vesti iz

Srbije, regiona i sveta. Tako|e su

predstavqeni doga|aji (konferencije,

seminari) kako kod nas tako i u svetu.

Predstavqene su stru~ne kwige doma-

}ih autora, a dati su i linkovi na ko-

jima se mogu prona}i kwige stranih

autora.

Date su informacije kako {tedeti

elektri~nu energiju i elektroener-

getske zanimqivosti, kao i informa-

cije o studirawu elektroenergetike u

projektu Budi student elektroenerge-

tike. Predstavqene su firme iz na{e

struke koje posluju kod nas (550 fir-

mi), a i otvorene ponude za posao. Ta-

ko|e napravqen je i forum i blog gde

kolege mogu da razmewuju mi{qewa.

Aktivirana je i baza elektroener-

geti~ara. Kolege koje se nalaze u bazi

imaju mogu}nost da pretra`uju bazu, da

pronadju kolege sa kojima su studirali

a izgubili kontakt, da prona|u nove

prijateqe, poslovne partnere, novi

posao, re{ewa za stru~ne probleme...

Za tri godine u bazi je upisano 460

kolega.

Sajt je veoma pose}en, a posetioci

su iz na{e (65 %) i susednih zemaqa

(25 %). Za ~etiri godine preneli smo

vi{e od osam hiqada vesti i imali vi-

{e od 200 hiqada posetilaca. Molim

Vas, da u narednom broju ~asopisa

EMS, objavite ovu vest i na taj na~in

informi{ete kolege o postojawu ovog

sajta, o na{im aktivnostima i infor-

macijama koje oni tu mogu na}i.

Unapred zahvaqujem,

Boris Filipovi}, dipl. in`.

PISMA ^ITALACA

Elektroenergetski sajt

A`urirana radna verzija Pravilnika o radu mre`e 

– Uslovi za prikqu~ewe koji se odnose na sve proizvo|a~e 



P
ronalaza~a, elektrotehni~ara

iz Doqevca, Gorana Miti}a,

autora osam patenata iz obla-

sti elektrotehnike, od kojih je ve}i-

na i prakti~no primewiva, poznanici

nazivaju „Nikolom Teslom novijeg do-

ba“. On takva pore|ewa smatra „{aqi-

vim“ ali mu svakako imponuju.

- U pronalaza{tvu sam pionir u po-

re|ewu sa Teslom. Suvi{e je te{ko i

verovatno nemogu}e da neko postigne

takav uspeh kao {to je Tesla. On je

bio genije ispred svog vremena, a mi

mo`emo da se ponosimo jer je bio Sr-

bin – ka`e Goran Miti}, ~iji je posao

da zamewuju elektri~na brojila i

uklopne satove u Elektrodistribuci-

ji Ni{, gde je zaposlen u Pogonu Jug.

Goran, pak, mo`e biti ponosan na

brojne nagrade koje su potvrda wego-

vog talenta. Me|u najzna~ajnijima su

svakako nagrada „Nikola Tesla“, koju

mu je za pronalazk „Za{tita elektri~-

nih ure|aja u slu~aju prekinutog nul-

tog provodnika“ dodelio Savez pro-

nalaza~a Srbije. Na ovogodi{wem „Te-

sla Festu“ dobio je, osim diplome i

zlatne medaqe, i Grand Pri za ~ak se-

dam pronalazaka, za koje je Komisija

procenila da su prakti~no primewi-

vi.

Na ovogodi{wem „Tesla Festu“

predstavio je 4 eksponata, makete

pronalazaka , koji se mogu primewiva-

ti u elektrodistribuciji - Za{tita

elektri~nih ure|aja u slu~aju prekida

nultog provodnika, Ure|aj za odre|i-

vawe nultog provodnika kod trofazne

elektri~ne mre`e u beznaponskom

stawu, Ure|aj za odre|ivawe redosle-

da ulazne i izlazne faze kod elek-

tri~nog brojila, Ukqu~ewe i iskqu~e-

we niskog napona kod energetskog

transforamtora 10/0,4kV.

Po Goranovom mi{qewu, najzna~aj-

niji je pronalazak za{ite elektri~nih

ure|aja u slu~aju prekida nultog pro-

vodnika, jer kako ka`e, „element koji

~ini novinu mo`e biti ugra|en u sva-

koj ku}noj instalaciji pored Dife-

rencijalnog prekida~a (Fidove sklop-

ke)“.

- Tehni~ko re{ewe koje se nudi

ovim pronalaskom obuhvata dva vida za-

{tite elektri~nih ure|aja i to u slu-

~aju prekida nultog provodnika i u

slu~aju pogre{ne veze, tj. zamene faznog

i nultog provodnika. Prakti~nom pri-

menom u svojoj ku}noj instalaciji

uo~io sam da prilikom grmqavine u

blizini niskog,odnosno visokog napo-

na (nekoliko kilometara daleko),dola-

zi do iskqu~ewa Fidove sklopke znat-

no efikasnije u odnosu na stawe bez

elementa koji ~ini novinu – obja{wava

pronalaza~ iz Doqevca Gorana Miti}.

Wegov drugi pronalazak (Ure|aj

kojim se mo`e odrediti nulti pro-

vodnik kod trofazne elektri~ne mre-

`e u beznaponskom stawu) olak{ava

posao elektri~aru kada je potrebno

prikqu~iti napon iz trafostanice na

elektri~nu mre`u na kojoj nije obele-

`en nulti provodnik.

- Znamo {ta bi se desilo sa elek-

tri~nim ure|ajima kada bismo pogre-

{no povezali napon na elektri~nu mre-

`u. Ovim ure|ajem mo`e se ispitati da

li postoji kratak spoj izme|u provod-

nika elektri~ne mre`e pre ukqu~ewa

napona – ka`e na{ sagovornik.

Goranovi pronalasci, ocenila je

Komisija „Tesla Festa“, mogu se, bez

velikih finansijskih sredstava, pri-

meniti u elektrodistribuciji, a wi-

hov zna~aj je velik, naro~ito u pogledu

pouzdanosti kori{}ewa nekih ener-

getskih objekata, bezbednosti elek-

tri~ara, ali i za{tite interesa po-

tro{a~a elektri~ne energije.

S. Eker
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Pronalaza~ Goran Miti}

„De~ja radoznalost ~ini ~uda“
Interesovawe za pronalaza{tvo po~iwe verovatno u ranom detiwstvu, a

da toga nismo ni svesni, smatra Goran Miti}.
- De~ja radoznalost ~ini ~uda! Tako sam i ja sa pet, {est godina, po-

smatrao sat-budilnik i razmi{qao kako da ubrzam kretawe kazaqki, pa sam za

wegove no`ice vezao `ice, a drugi kraj tih `ica ukqu~io u struju – se}a se

Goran, koji je sa sedamnaest godina osmislio igru pod nazivom „Pravila igre

{ahovske kocke“, koju je kasnije i registrovao u Autorskoj agenciji.
U Zavodu za intelektualnu svojinu 1997. godine registrovao je svoj prvi

patent, relejni prekida~ za monofazne elektromotore.



P
enzioneri Centra za ekonom-

sko finansijske poslove JP

EMS, odnosno biv{eg Elek-

troistoka, organizovali su po~etkom

novembra u restoranu „Mi}a“ na Ko-

warniku jo{ jedno vi|awe i dru`ewe.

Pozivu se odazvalo nekoliko deseti-

na penzionera, ali i trenutno zapo-

slenih koji nisu `eleli da propuste

priliku da se vide sa starijim kolega-

ma i evociraju uspomene na dane zajed-

ni~kog rada. Organizatori ovog dru-

`ewa bili su Olga Pe{i}, Rada

Novakovi}, Qubica Kruq i Ratko

Vasilijevi}.

Rada Novakovi} je pozdravila pri-

sutne, a zatim su svi minutom }utawa

odali po{tu nedavno preminulim ko-

legama, ^edi Pavi}u i Aleksandru

Br~arevi}u. Okupqenima se obratio

i Dragoslav Tomovi}, koji je odre-

citovao nekoliko svojih pesama i na-

javio skori izlazak nove kwige, a po-

zdravio ih je i sada{wi izvr{ni di-

rektor za ekonomsko-finansijske po-

slove Jovan E}imovi}.

Biv{i direktor Miodrag @iv-

kovi}, istakao je u razgovoru da ga za

dane provedene u Elektroistoku ve`u

samo lepe uspomene i da je Preduze}e

bilo „najboqe u biv{oj Jugoslaviji,

bez preterivawa“.

– Vezivalo nas je ne{to posebno.

Svojevremeno smo godi{we primali

20 do 30 pripravnika,i uvek sam im go-

vorio: onaj ko ne voli ovu firmu, te-

{ko }e raditi u woj – potrudite se da

je zavolite na po~etku! Zato se prija-

teqstva i ne zavr{avaju odlaskom u

penziju, dubqa su i traju, - pri~a @iv-

kovi}.
Vojislav Tankosi}, biv{i di-

rektor za investicione poslove,
prisetio se perioda od sedamdesete

do devedesete godine, koji je nazvao

vremenom najve}e investicione iz-

gradwe.
– Uspe{no smo radili, ulagawa su

rasla sedam procenata godi{we a svi

krediti su uredno otpla}ivani. Imali

smo ogromnu vrednost osnovnih sred-

stava, - prise}a se Tankosi} i nagla-

{ava da su osnivawem Elektroistok

izgradwe i Projektnog biroa stvore-

ni osnovi za realizaciju velikih ula-

gawa.
Olga Pe{i}, koja je u Elektroi-

stoku radila od 1960.do 1989, ka`e da

joj ovakva okupqawa mnogo zna~e, jer joj

pru`aju priliku da se, zajedno sa dra-

gim qudima, priseti vremena kada su

vredno radili i udarali temeqe veli-

ke kompanije.
– Uvek smo stavqali firmu na prvo

mesto, nesebi~no smo joj davali i tako

se i stvarala ta posebna veza me|u ko-

legama. I daqe se vi|amo, poma`emo

jedni drugima. Jedino, ponekad bismo,
umesto u restoranu, voleli da se oku-

pimo negde u prostorijama Preduze}a,
jer EMS i daqe smatramo svojom ku-

}om, - ka`e Pe{i}eva.
M. B. – M. V.
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DRU@EWE PENZIONERA CENTRA 

ZA EKONOMSKO FINANSIJSKE POSLOVE

Prijateqstvo i uspomene
„Onaj ko ne voli ovu firmu, te{ko }e raditi u woj – potrudite se da je

zavolite na po~etku!“



O
d 27. do 29.10.2011. godine, u

hotelima „Grand“ i „An|ela“

na Kopaoniku odr`ani su

Sportski Susreti ~lanova SEMS i

Sportski Susreti Pete koordinaci-

je SEPS. Pobednik u generalnom pla-

smanu je ekipa SEMS Upravqawe.

Takmi~arska komisija „Susreta” do-

delila je Pogonu Beograd pehar za

Fer plej, kao najboqe plasiranoj eki-

pi bez disciplinskih kazni, koja se

pona{ala po sportskoj etici i plake-

tu Fer plej pojedincu - Ivanu Fi-

lipovi}u, takmi~aru ekipe Pogona

Novi Sad u disciplini mali fudbal,

za gest koji veli~a sportski duh i vi-

te{tvo. Ostali rezultati mogu se

na}i u Biltenu, a na fotografijama

Mildana Vuji~i}a i drugih kolega

do~arana je atmosfera „Susreta“.

U vreme trajawa sportskih susreta

organizovan je i vrlo dobro pose}en

okrugli sto, a teme su bile „Organi-

zacija sindikata na svim nivoima“ i

„Sindikat i politika u svetlu aktu-

elnih politi~kih zbivawa“. Predsta-

vqena su na~ela sindikalnog organi-

zovawa posebno u 5. koordinaciji i u

SEMS, a sindikalci su povodom aktu-

elnih politi~kih zbivawa u Republi-

ci zauzeli stav „aktivne distance“.

Posle okruglog stola, ~lanovi SEMS

koji su u~estvovali u realizaciji

zbirke umetni~kog stvarawa „Kolona-

da“ odr`ali su umetni~ko ve~e, a Jan-

ko Levnai}, kolega iz Vaqeva i ugle-

dan srpski pisac, priredio je izlo-

`bu 20-tak pastela.
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Sportski Susreti ~lanova Sindikata EMS

i Pete koordinacije Sindikata
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U
drugoj ovogodi{woj redovnoj

akciji dobrovoqnog donirawa

krvi,koja je organizovana 17.ok-

tobra na nivovu ~itavog JP EMS priku-

pqeno je 15 jedinica krvne te~nosti.
Dakle, redovnoj akciji odazvalo se

15 dobrovoqnih donora. Naredna re-

dovna akcija planirana je za februar

2012. godine. Obzirom na broj davala-

ca koji se pojavqivao u prethodnim

dugogodi{wim akcijama mo`e se sma-

trati da je broj ispod prose~nog, te

se apluje na potencijalne i redovne

davaoce krvi da se na slede}im akcija-

ma odazovu u {to ve}em broju.
M. V.

PRIKUPQENO 15 JEDINICA KRVI

Naredna akcija u februaru 2012. godine

P
rvi Susreti ~lanova sindikata

elektroprenosnih organizacija

Crne Gore,Makedonije,Republi-

ke Srpske i Srbije, odr`ani su od 08.
do 11. septembra 2011. godine u hotelu

„Desaret“ u mestu Pe{tani na Ohrid-

skom jezeru u Makedoniji. 200 takmi~ara

nadmetalo se u dve kategorije (mu{karci

i `ene) i {est disciplina:mali fudbal,
stoni tenis, basket „3 na 3“, {ah, stre-

qa{tvo i pikado. Ekipa Sindikata EMS

bila je najboqa u basketu i {ahu, kod

takmi~ara i pikadu i streqa{tvu, kod

takmi~arki. Generalni plasman ekipa: 1.
SINDIKAT ELEKTROPRENOSA A.D.

BAWA LUKA (22), SINDIKAT EMS (JP
„Elektromre`a Srbije“) (21), 3. SIN-

DIKAT A.D.MEPSO (Makedonski elek-

troprenosen sistem operator) (15),
SINDIKAT CRNOGORSKOG ELEK-

TROPRENOSNOG SISTEMA AD-
CGES AD (12). Rasko Mi{koski, pred-

sednik sindikalne organizacije prvog

doma}ina, Sindikata A.D. MEPSO (Ma-

kedonski elektroprenosen sistem ope-

rator), organizovao je neformalni sa-

stanak sindikalnih lidera sa predstav-

nicima poslovodstava elektropreno-

snih kompanija regiona. Istaknuto je da

su Susreti otvoreni za sve sindikalne

organizacije elektroprenosnih organi-

zacija Balkana, Jugoisto~ne Evrope i Me-

diterana. Doma}in slede}ih Susreta

~lanova sindikata elektroprenosnih

organizacija regiona je Sindikat EMS.

U
organizaciji Konfederacije

slobodnih sindikata, 11. novem-

bra 2011. godine, u galeriji Na-

rodnog univerziteta Bo`idar Axija u

Beogradu, odr`an je seminar sa temom

„Rodna ravnopravnost“. Ciq seminara

bio je da se planski i organizovano

pristupi zastupawu, javnoj promociji i

za{titi politi~kih, ekonomskih i so-

cijalnih prava zaposlenih `ena.

U prvom delu seminara, koji je vodi-

la prof. dr. Zorica Mr{evi}, iz In-

stituta dru{tvenih nauka, aktivistki-

we sindikalne mre`e KSS upoznate su

sa svojim osnovnim rodnim pravima, ko-

ja su im zakonom garantovana i pomo}u

kojih treba da se suprotstave svim ob-

licima diskriminacije `ena na radnom

mestu, u porodici i dru{tvu. Prakti~an

deo seminara, koji je dr`ala Ru`ica

Jelisavac, savetnica za socijalnu za-

{titu u Republi~kom zavodu za socijal-

nu za{titu, izveden je kroz radionicu,
diskusiju i studiju slu~aja. Violeta

@ivkovi} i @eqka Mudri}, stru~ne

saradnice u Sindikatu EMS,aktivno su

uzele u~e{}e u radu prezentuju}i pri-

sutnim koleginicama konkretne prime-

re iz dobre prakse JP EMS.
Priredio P .B.

Seminar „Rodna ravnopravnost“

Regionalni sportski susreti



D
o pre samo nekoliko godina sve-

tlosne diode, LED (Light Emiting
Diode) su se koristile, gotovo

iskqu~ivo, kao elementi za svetlosnu

signalizaciju. Proizvodile su se u razli-

~itim bojama, veli~inama i oblicima, ali

dugi niz godina ni{ta se nije mewalo u

pogledu wihove svetlosne snage. Tehno-

lo{ki napredak posledwih godina omo-

gu}io je izradu LED sa veoma velikim in-

tenzitetom svetlosti. Sa postignutim

svetlosnim iskori{}ewem koje ide i

preko 100 lm/W, i tendencijom daqweg

pove}awa, one se svrstavaju u grupu naje-

fikasnijih svetlosnih izvora. Brzi raz-

voj u ovoj oblasti, ve} nagove{tava revo-

luciju u tehnici osvetqewa. Vreme kada

se sve vi{e vodi ra~una o energetskoj

efikasnosti, tra`e novi na~ini proiz-

vodwe energije i ~iwenica da je veliki

udeo utro{ene elektri~ne energije

upravo ide na osvetqewe, je prava prili-

ka za detaqnije upoznavawe sa ovim novim

izvorima svetlosti.

U tabeli prikazane su vrednosti

specifi~ne svetlosne snage (lm/W) i

stepena iskori{}ewa (%) za nekoliko

karakteristi~nih svetlosnih izvora.

LED je elektronski element koji

elektri~nu energiju pretvara u svetlost.

Efekat na kome se zasniva wihov rad na-

ziva se elektro luminiscencija. Sam na-

ziv “dioda“ ukazuje da se radi o polupro-

vodni~kim komponentama sastavqenim od

jednog p–n spoja. Kao i sve diode, i LED
provode struju u jednom smeru, a zavi-

snost struje od napona je eksponencijal-

na. Zbog toga, za pravilan rad, struja je

veli~ina koja se mora odr`avati unutar

zadatih granica.

Prve LED pojavile su se 1962. (Gene-
ral Electric) godine a napravqene su na ba-

zi GaAs. Narednih, skoro 40 godina one

su se koristile uglavnom kao elementi

za: svetlosnu signalizaciju, LED disple-

je, optokaplere itd. Sa snagom ispod 50

mW, nisu predstavqale nikakav zna~aj-

niji izvor svetlosti u pogledu primene

u tehnici osvetqewa. Na sl. 1, prikazana

je unutra{wa struktura klasi~ne LED, a

na sl. 2 nekoliko oblika i boja ovih

LED.

Tek na samom kraju 20. veka po~elo se

sa wihovim usavr{avawem u smeru pove}a-

wa snage, sa ciqem primene u tehnici

osvetqewa. Godine 1999. postignuta je

snaga LED od 1 W (Philips). 2002. godine

predstavqena je dioda snage 5 W sa sve-

tlosnim iskori{}ewem oko 20 lm/W.

Ovo je postalo, bar po svetlosnom isko-

ri{}ewu, uporedivo sa postoje}im sve-

tlosnim izvorima (`aruqama). Godine

2003. firma Cree Inc. je prikazala plavu

LED sa skoro petostruko ve}om efika-

sno{}u u odnosu na `aruqe. Ve} 2006.

godine prikazana je LED za belu sve-

tlost sa efikasno{}u od 130 lm/W. Da-

nas (2011. god.) su komercijalno dostup-

ne LED snage 10 W sa efikasno{}u od

100 lm/W, a pri snazi od 2 W sa skoro

160 lm/W. U izve{tajima najve}ih proiz-

vo|a~a, pomiwu se LED efikasnosti i do

210 lm/W (Cree Inc. 2010 god.). Razvojem

ovih dioda nastaje nova kategorija LED
– za velike snage. 

U zavisnosti od primewenih materi-

jala dobijaju se LED za razli~ite boje

svetlosti, po~ev od infracrvene, preko

vidqive, do ultraqubi~aste. Pojedine

boje mogu biti interesantne za postiza-

we raznih svetlosnih efekata. Ovo teh-

nici osvetqewa, estetici, arhitekturi

i umetnosti pru`a nove mogu}nosti ka-

kve nisu postojale sa klasi~nim izvori-

ma svetlosti.

Za standardno osvetqewe najzna~aj-

nija je bela svetlost. Sa LED, bela sve-

tlost se mo`e dobiti na dva osnovna na-

~ina. Prvi na~in je kori{}ewem pojedi-

na~nih LED za tri osnovne boje (crvenu

– R, zelenu – G i plavu – B boju). Pozna-

to je da se me{awem ovih boja mo`e do-

biti bilo koja boja spektra, pa i bela

svetlost. Ovaj princip koristi se i za

dobijawe TV slike na novim prijemnici-

ma sa LED monitorima. Drugi na~in je

direktno, primenom LE dioda za belu

svetlost. Poluprovodnik na bazi InGaN
zra~i plavu ili ultra qubi~astu sve-

tlost koja se uz pomo} materijala na ba-

zi fosfora daqe pretvara u {irok spek-

tar vidqive svetlosti, sli~no kao kod

fluorescentnih sijalica. Na sl. 3 prika-

zan je normalizovana, tipi~na raspodela

intenziteta zra~ewa (puna linija) LED
za belu svetlost u zavisnost od talasne

du`ine (isprekidana linija predstavqa

osetqivost oka). Pik u oblasti 460 nm
(plava svetlost) je nastao direktnim

zra~ewem poluprovodnika a svetlost u

oblasti iznad 500 nm dobijena je fos-

forescencijom.

- LED velike snage (HPLED)

Od velikog broja razli~itih tipova,

za primenu u oblasti osvetqewa intere-

santne su takozvane LED velike snage

(High Power LED – HPLED). Pored ter-

mina HPLED nazivaju se jo{ i high bright-
ness LED (do oko 1W), i ultra-high bright-
ness LED (preko 1 W).

Ovo su LED koje se mogu napajati

strujama od nekoliko stotina mA do vi-

{e ampera, pri ~emu se radi o snagama od

reda 1 W do preko 100W. Snage svetlo-

sti koje emituju kre}u se od nekoliko

desetina lumena pa do vi{e hiqada, pa

~ak i desetina hiqada lumena. Zbog ose-

tqivosti na zagrevawe, montiraju se na

ogovaraju}i hladwak koji im odvodi raz-

vijenu toplotu, u protivnom mo`e do}i

do wihovog o{te}ewa. 

U mno{tvu proizvo|a~a HPLED pri-

kazane su i diode koje rade sa naizmeni~-

nom strujom (bez prethodnog ispravqa-

wa). Radi se i ekvivalentu od po dve an-

tiparalelno vezane LED od kojih svaka

svetli u svojoj pozitivnoj poluperiodi,

i pri tome je postignuto 40 lm/W (Seo-
ul Semiconductor). Rednom vezom velikog

broja HPLED pove}ava se i radni napon

tako da se mogu direktno vezati na mre-

`ni napon napajawa (220V).

Najmawe pojedina~ne LED (snage reda

vata i mawe), ponekad direktno mogu da

zamene `aruqe male snage na mestima kao

{to su na primer prenosne ru~ne (bate-
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LED - novi svetlosni 
Pi{e: Dr Radojle Radeti}, dipl. in`. el.



rijske) lampe. Za dobijawe vi{e svetlo-

sti mogu koristiti veze ve}eg broja

HPLED mawih snaga. Pri tome ukupan

broj odre|uje snagu, a broj redno vezanih

HPLED – napon napajawa.

Me|utim napravqene su i pojedina~ne

HPLED snage, i preko 100W. Na sl. 4 pri-

kazani su oblici HPLED snaga od 1 W do

200 W, iz ponude nema~ke firme Leuc-

hTek. Tako|e i u pogledu temperature bo-

je svetlosti na tr`i{tu se nudi {iroka

lepeza. Tako na primer firma Huey Jann

Electronic Industry nudi HPLED za be-

lu svetlost u opsegu: toplo bela (3300 K),

prirodno bela (4000 K), ~isto bela (6000

K) i hladno bela (8000 K).

- Primena za osvetqewe

Sa razvojem HPLED i zahvaquju}i wi-

hovoj velikoj efikasnosti omogu}ena je

i wihova primena u oblasti osvetqewa.

Prve primene bile su na mestima gde je

najva`nija bila wihova mala potro{wa

kao {to su avioni (Boing 787 – unutra-

{we osvetqewe), automobilska indu-

strija (Audi A4 – signalna svetla) itd.

Ve} 2007. godine, HPLED su primewene i

za uli~no osvetqewe (Torraca Italija).

Danas se i na na{em tr`i{tu mogu

na}i prenosne (baterijske) lampe i {te-

dqive sijalice za {iroku potro{wu sa

HPLED. Mala potro{wa i dug vek traja-

wa ~ine ih primenqivim i za specijalne

primene kao {to su: blicevi, strobosko-

pi, gde uspe{no zamewuju ksenonske sija-

lice. Postoje primene i kod infracrve-

nih ure|aja, kamera za termoviziju itd.

[iroke mogu}nosti u pogledu kvali-

teta boje svetlosti, kontrole, intenzi-

teta svetla u~inile su ih primenqivim i

na mestima sa najvi{im svetlosnim zahte-

vima kao {to su operacione sale, foto-

grafski i televizijski studiji, itd.

Sve boqe svetlosne karakteristike,

izvanredno visok vek trajawa, mala po-

tro{wa tendencija sni`ewa cena, ~ine

da se HPLED danas sve vi{e koriste u

svim oblastima gde po-

stoji potreba za ve{ta~-

kim svetlom. Ve} se poja-

vquju nagove{taji u poje-

dinim gradovima, i u Re-

publici Srbiji za wiho-

vom primenom u oblasti

uli~nog osvetqewa (Beo-

grad, Novi Sad, Svilajnac

itd.).

Daqe su nabrojane ne-

ke od oblasti primene

HPLED u oblasti osve-

tqewa:

- Op{te osvetqewe stambenih i

kancelarijskih prostora,

- Osvetqewe ulica, puteva, staza,

prolaza, ...

- Osvetqewe fasada, izloga, pod-

vodna svetla (bazeni, fontane),

reklamno osvetqewe, natpisi ....

- Saobra}ajna svetlosna signaliza-

cija (semafori, dinami~ka kon-

trola saobra}aja ....)

- Osvetqewe i signalizacija na vo-

zilima.

- Prenosne (baterijske) lampe,

stone lampe, solarno osvetqewe,

pozadinska svetla.

- Sistemi za nadzor objekata, si-

gurnosna svetla, alarmna svetla, 

- Ostale primene: daqinski upra-

vqa~i, industrijski senzori, la-

serski pokaziva~i, skeneri za bar

kod, primene u medicini, ....

- Be`i~ne komunikacije

U mnogim zemqama inkadescentno

osvetqewe se vi{e ne primewuje a wego-

vo mesto sve vi{e zauzimaju HPLED. Na

sl. 5, prikazano je nekoliko sijalica,

prenosnih (baterijskih) i stacionarnih

svetiqki, sa HPLED.

- Prednosti HPLED:

- HPLED prevazilaze efikasnost

fluo cevi a ubedqivo su efika-

snije od `aruqa (bar 5 puta).

- Izuzetno dug vek trajawa (30000

do 100000 sati).

- Veliki izbor boja.

- Jednostavna elektri~na instala-

cija i kontrola ja~ine svetla (re-

gulacijom struje LED).

- LED mogu biti veoma malih di-

menzija, do oko 2 mm
2
.

- Mogu}nost izrade svetiqki u

razli~itim nestandardnim obli-

cima (na primer savitqive trake)

- Trenutno ukqu~ewe. Ne smeta im

veliki broj ukqu~ivawa.

- Ne zra~e u ultraqubi~asoj obla-

sti, tako da ne skupqaju insekte i

mawe se prqaju.

- Odli~na mehani~ka otpornost,

otpornost na vodu, ….

- Pri malim naponima struja diode

prakti~no nestaje, {to {titi

akumulator od faqeg pra`wewa.

- Rad sa bezopasnim niskim napo-

nom (ispod 10V).

- Jednostavno fokusirawe svetlo-

sti ve} samom konstrukcijom LED.

- Nedostaci HPLED:

- Jo{ uvek visoka cena dobijene

svetlosti.

- Karakteristike LED zavise od

temperature ambijenta.

- U nekom primenama smeta visoka

usmerenost svetlosti.

- Rad samo sa jednosmernom strujom.

Za rad sa naizmeni~nom strujom

potreban je ispravqa~.

- Sa pove}awem struje pove}ava se

dobijena koli~ina svetlosti (lm)

ali se smawuje efikasnost.

Zakqu~ak

Upore|ewem sa konvencionalnim sve-

tlosnim izvorima kori{}ewe LE dioda

za potrebe osvetqewa pokazuje zna~ajne

prednosti. Omasovqewem wihove proiz-

vodwe i pove}awem konkurencije treba

o~ekivati znatnije sni`ewe cene, {to

bi doprinelo wihovoj jo{ masovnijoj

primeni. U prilog tome ide i te`wa za

sve racionalnijim kori{}ewem elek-

tri~ne energije. U svakom slu~aju ne}e se

pogre{iti ako se izvede zakqu~ak da se

radi o svetlosnim izvorima ~ija budu}-

nost tek dolazi.
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